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اقتصاد با صنعت و نفت رشد می کند که موجودی سرمایه 
صنعت نیز از سال ۹۶ منفی شده، به عبارت دیگر دو موتور 
رشــد اقتصادی خاموش شده است. نتیجه اینکه در شرایط 

تحریم بازتعریف هر کدام از این دو امکانپذیر نیست.
 ما سال های طولانی است که در تامین مالی برای سرمایه 
گذاری در حوزه نفت مشــکل داریم، گفت: اصل مطلب در 
کشورهای نفتی این است که در حکمرانی کشورهای نفتی 
تناقض وجود دارد و نحوه حل این تناقض سرنوشت نفت و 
گاز را رقم می زند و آن اینکه دولت و حکمرانی در این کشورها 
مثــل تمام دنیا خدمات عمومی ارایه دهند، دولت در همه 
جای دنیا ســر به سر عمل می کند یعنی مالیات می گیرد و 
خدمات ارائه می دهد و اصولا ماهیت کار دولت تجاری نیست.

در کشــورهای نفتی بخش تولیــد در اختیار و انحصار 
دولت اســت، نفت را با هزینه پایین تولید و در ارزش بالاتر 

عرضه می کند.
 انرژی در کشــورهای برخــوردار از جمله ایران در بازار 
داخل عرضه و بخشی نیز صادر می شود. در کشور ما هر دو 
بخش بازار انرژی تحت سلطه دولت است، دولت در داخل 
قیمتگذاری می کند و نفت و گاز را بعنوان خدمات اجتماعی 
در نظر می گیرد یعنی عرضه بنزین و گاز را بعنوان عدالت 
اجتماعی تلفی می کند. در حالی که تامین اجتماعی متولی 
عدالت اجتماعی اســت و به همین دلیل اســت که عرضه 
حامل های انرژی در ایران زیانبار شــده است. به طوری که 
اگرچه پالایشگاه ستاره خلیج فارس بعنوان یک اتفاق خوب 
در کشور مطرح است اما با هدف اجتماعی با ۱۰ دلار ضرر و 
با قیمت یارانه ای فرآورده را عرضه می کند و این رویه همان 
چیزی است که دولت را با کسری و مردم یا همان دریافت 

کنندگان انرژی یارانه ای را با تورم مواجه کرده است.
 دولــت ۱۴.۵ درصد پول فروش نفــت را به خود نفت 
می دهد و مابقی خرج مصارف دیگر می شود. به طوری که 
هرقدر قیمت و درآمد نفت نوسان داشته باشد متوجه شرکت 
ملی نفت خواهد شد نتیجه اینکه این شرکت نمی تواند برنامه 
ریزی بلندمدت داشته باشد زیرا از منابع در اختیار اطلاعی 
ندارد. قبلا شرکت نفت چالش قیمت را داشت، از زمان تحریم 
میزان صادرات هم به آن اضافه شده که به نوسان بزرگ تری 
منجر شده اســت. بنابراین وقتی دو بازار با دو مدل کسب 
و کار وجود دارد دولت بر اســاس مصالح اجتماعی بازار را 
تعریف می کند که نتیجه آن منافع اندک شرکت نفت است.

ما در داخل کشور رژیم نادرست یارانه ای و در خارج از 
کشــور رژیم مالی را داریم و این مدل کسب و کار به ضرر 
نفت و گاز و اقتصاد کشور است که البته نتیجه تبصره 3۸ 
بودجه در ســال ۵۸ است که بر پایه آن نفت داخل بودجه 
عمومی گنجانده شــد و بنا شد از خزانه پول بگیرد و این با 
تحولات ادامه پیدا کرد.در سال ۱3۸2 یا ۱3۸3 پیشنهاد شد 
رژیم مالی دولت و شرکت نفت بازتعریف شود که آن زمان 
پیشنهاد مدرنی بود و اجرای آن باعث رشد سرمایه گذاری در 
نفت می شد بعبارت دیگر طبق آن برنامه پیشنهادی از سوی 
موسســه مطالعات انرژی منابع نفت صرف سرمایه گذاری 
در صنعت نفت می شد. در کنار این پیشنهاد اصلاح حامل 
های انرژی مطرح شد که در مجلس به تصویب رسید اما در 
مجلس هفتم حذف و کل برنامه چهارم توسعه کنار رفت و در 
برنامه پنجم نظام درصدی جایگزین شد و در نهایت تحریم 
تیر خلاص به نفت و گاز بود که عملا منابعی باقی نگذاشت.

 دولت با اجــرای هدفمندی بدترین اتفاق را برای نفت 
و گاز رقم زد. نتیجه اینکه موجودی ســرمایه نفت و گاز در 
حســاب ملی از سال ۸۹ رشد منفی داشته است به طوری 
که در دو مقطع جنگ و از سال ۸۹ این موجودی ررد منفی 
داشته که البته از سال ۸۹ این شدت بیشتر هم بوده  و دلیل 
آن عدم سرمایه گذاری است. اقتصاد با صنعت و نفت رشد 
می کند که موجودی ســرمایه صنعت نیز از سال ۹۶ منفی 
شده، به عبارت دیگر دو موتور رشد اقتصادی خاموش شده 
اســت. نتیجه اینکه در شرایط تحریم بازتعریف هر کدام از 
این دو امکانپذیر نیســت.از این میزان نیز عدد کوچکی به 
خود نفت می رسد به طوری که اکنون باید گفت شرکت ملی 
نفت بدهکارترین شرکت دولتی در ایران و این فاجعه است. 
حال آنکه مهمترین و پربازده ترین شرکت اقتصادی؛  نفت 
است و اکنون بر اساس قانون تجارت نباید فعالیت می کرد 
که این اتفاق نتیجه ناکارآمدی نفت نیست بلکه محیط کسب 
و کار این عملکرد را رقم زده و اگر این روند ادامه پیدا کند 

ما به یک کشور غیرنفتی تبدیل می شویم.
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آبشارهای مفرح و رودخانه های خروشان در...
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اقدامات بانک مرکزی در حوزه فناوری های نوین در دولت سیزدهم

افزایش قاچاق 
سازمان یافته 
لوازم خانگی

اقدامات بانک مرکزی در حوزه فناوری های نوین در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -  معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان اینکه تا کنون نزدیک به 4۵۰ هزار دسته چک دیجیتال صادر شده است، گفت: امیدواریم با حذف فیزیکی چک ظرف سه سال آینده، تمام بازار به چک 

دیجیتال منتقل شود.

 با اجرای این پروژه 
زمینه برای کاهش 

شدید آمار چک  های 
برگشتی و زندانیان 

چک برگشتی فراهم 
شد. به نحوی که در 

سال ۱۳96 در هر روز 
کاری ۱۰ نفر بابت چک 
برگشتی روانه زندان 
می شدند، اما در حال 

حاضر هر سه روز، یک 
نفر بابت چک برگشتی 

روانه زندان می  شود.  

شد. با اجرای  این پروژه ظرفیت خیلی خوبی را برای ارتباطات بین المللی ایجاد کرده و در موضوع 
تحریم نیز کمک کننده خواهد بود.  

محرمیان تصریح کرد: همزمان با اجرای این پروژه اتصــالات بین  المللی بانک مرکزی تکمیل 
خواهد شد. زیرســاخت های پرداخت کارتی ایران به زیرســاخت های پرداخت کارتی روسیه 
متصل می شود . هم چنین شبکه شــتاب ایران به شبکه میر روســیه متصل می  شود. به  علاوه 
ارتباطات ســامانه ســپام و SPFS، ارتباطات مالی بین بانک  ها را به اندازه قابل توجهی تقویت 
خواهد کرد.  وی با بیان اینکه ماهیت ریال دیجیتال دقیقا مشــابه اسکناس است، گفت: هیچ 
تفاوتی بین ریال دیجیتال از نظر ماهوی با اسکناس وجود ندارد و هر آنچه از منظر اقتصادی بر 
 اسکناس مترتب است بر ریال دیجیتال هم مترتب است؛ با این تفاوت که در ریال دیجیتال نیاز به 

جابجایی فیزیکی پول وجود ندارد.

  اجرای پروژه اصلاح نظام کارمزد
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان اینکه شبکه پرداخت، برای بهره برداری، به  روز رسانی 
و ایجاد نوآوری به نقدینگی و اصلاح نظام کارمزد نیاز داشت، گفت: اجرای پروژه سنگین اصلاح 
نظام کارمزد که طرح آن در سال ۱۴۰۱ تصویب شده بود، در سال ۱۴۰2 با هماهنگی و رایزنی  با 
سازمان  های مربوط، همکاری خوب شبکه بانکی در حوزه بانکداری الکترونیک، فرهنگ سازی 
عمومی و همکاری مردم اجرایی شد.  اجرای این طرح در بلندمدت منجر به حذف اسکناس در 
حوزه پرداخت شده و در حال حاضر نسبت اسکناس و مسکوک به کل پول در ایران جزو پایین ترین 

و بهترین نسبت ها در دنیاست.

 NFC تکمیل پروژه کهربا و پرداخت  های مبتنی بر  
محرمیان گفــت: یکــی از مهم  تریــن اقدامــات بانــک مرکزی در ســال جــاری تکمیل 
پــروژه پرداخت  هــای مبتنــی بــر NFC اســت کــه در ســال ۱3۹۹ از آن رونمایی شــد 
و برای ارائــه آن به مردم نیاز بــه همکاری بانک  ها بــود. در حال حاضر کارت هــای پنج بانک 
به پروژه کهربا متصل شــده  و مشــتریان شــبکه بانکی می توانند از طریــق موبایل و نزدیک 
 کردن آن به دســتگاه  های پوز، بدون اســتفاده از رمز، با کاربری آســانتر و امنیت بیشــتری 
پرداخت  های خود را انجام دهند.  او هم چنین عنوان کرد: با عملیاتی شــدن این پروژه و حذف 
کارت  های بانکی به  صورت فیزیکی آمار Skimming )کلاهبرداری از طریق دسترسی به اطلاعات 

کارت های بانکی اشخاص( به شکل قابل توجهی کاهش پیدا می  کند.  

 مهران محرمیان در تشریح اقدامات بانک مرکزی در حوزه فناوری های 
نوین در سال ۱۴۰2 بیان کرد: در حال حاضر ۱2 بانک در حوزه چک 
الکترونیک فعال هستند و به مشتریانشان چک الکترونیک می دهند؛ 
تمام 3۰ بانک  هم چک الکترونیک سایر بانک ها را می پذیرند؛ هر چند 
که هنوز فرهنگ سازی لازم برای این اتفاق انجام نشده و شما ممکن 
است در یک شعبه بانکی، یک کارمند هنوز آگاهی کافی نسبت به این 
موضوع نداشته باشد، اما زیرساخت های فنی کاملا فراهم است برای 

اینکه بانک ها بتوانند چک الکترونیک بانک های دیگر را هم بپذیرند.
وی ادامه داد: برنامه داریم که چک الکترونیک یک بانک در ابزارهای 
الکترونیک بانک های دیگر نقد شد، زیرا در حال حاضر فقط در ابزارهای 
الکترونیک همان بانک قابلیت نقدشــوندگی دارد. این قابلیت چک 
الکترونیک این است که برای نقد شــدن آن دیگر نیازی به مراجعه 
حضوری به شعبه نیست. اما اکنون این اتفاق در ابزارهای الکترونیکی 
همان بانــک رخ می دهد.معــاون فناوری های نویــن بانک مرکزی 
خاطرنشان کرد: به تدریج بانک ها دارند این اقدام را عملیاتی می کنند 
که چک الکترونیک یک بانک در ابزارهای الکترونیک سایر بانک ها هم 
قابلیت نقد شدن داشته باشد؛ موارد فنی از سوی بانک مرکزی فراهم 
است و فقط باید بحث های مربوط به توسعه در بانک مورد نظر انجام شود.

محرمیان با بیان اینکه تا کنون نزدیک به ۴۵۰ هزار دسته چک دیجیتال 
صادر شده که آمار خوبی اســت، افزود: در این میان حدود 22۴ هزار 
فقره چک دیجیتال صادر و از سوی مردم ارائه شده است و از این تعداد 
تاکنون حدود ۱۹۴ هزار برگ نقد شده است؛ یعنی در شعب با استفاده از 
ابزارهای دیجیتال و به صورت غیرحضوری نقد شده که نشان می دهد به 
تدریج جای خود را میان مردم پیدا می کند و امیدواریم با حذف فیزیکی 
چک که ظرف سه سال آینده خواهد بود، تمام بازار به چک دیجیتال 
منتقل شود.وی افزود: با ایجاد سقف اعتباری برای چک  آخرین گام برای 
اجرای پروژه چک الکترونیک برداشته خواهد شد و  در صورت اجرای 
آن آمار کلاهبرداری توسط چک، آمار چک برگشتی و زندانیان چک 

برگشتی بیش از پیش کاهش پیدا خواهد کرد.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان اینکه پروژه پیچک و صیاد 
پروژه هایی بودند که در سال ۱۴۰۰ عملیاتی شد، خاطرنشان کرد: با 
اجرای این پروژه زمینه برای کاهش شدید آمار چک  های برگشتی و 
زندانیان چک برگشتی فراهم شد. به نحوی که در سال ۱3۹۶ در هر روز 
کاری ۱۰ نفر بابت چک برگشتی روانه زندان می شدند، اما در حال حاضر 

هر سه روز، یک نفر بابت چک برگشتی روانه زندان می  شود.  

  فراهم شدن قابلیت اســتعلام فاکتورهای فروش از داخل 
شعب بانک  ها

محرمیان از ارتقای زیرساخت های نظارتی بانک مرکزی در راستای 
نظارت دقیق بر خلق نقدینگی شبکه بانکی خبر داد و گفت:  با هماهنگی 
وزارت صمت و سازمان امور مالیاتی زمینه برای استفاده از فاکتورهای 
فروش و صورت حساب های الکترونیک در گزینه »بابت« فراهم خواهد 
شد. به این ترتیب کسبه و فعالان اقتصادی مجبور به ارائه فاکتورهای 
خود به صورت فیزیکی و دســتی به بانک ها نخواهند بود و هم اکنون 

قابلیت استعلام فاکتورهای فروش از داخل شعب بانک  ها وجود دارد.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی به منظور شفاف ســازی تراکنش های 
بانکی و مبارزه با پولشویی، علاوه بر شناسایی و نظارت بر مبداء و مقصد 
تراکنش  ها، موضــوع تراکنش  های بانکی و گزینــه »بابت« در نقل و 

انتقالات بانکی را مورد توجه قرار داده است. به این ترتیب که استفاده 
از گزینه »بابــت مدیریت نقدینگی« در نقل و انتقــالات بانکی برای 
انتقال وجه بین حساب  اشخاص محدود شده و استفاده از این گزینه 
صرفاً در نقل و انتقالات بانکی مربوط به یک شخص حقیقی یا حقوقی 

امکان پذیر است.  
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی نظارت بر مبدأ، مقصد و موضوع 
نقل و انتقالات بانکی از مصادیق حکمرانی ریال دانست و  گفت: در همین 
راستا محدودیت هایی برای افرادی که به طرز مشکوکی از گزینه »بابت 
قرض و تأدیه دیون« در نقل و انتقالات بانکی خود استفاده می کنند در 
نظر گرفته شده است و اکنون افراد تا سقف مشخصی امکان استفاده از 
این گزینه را دارند.  محرمیان با اشاره به مهم ترین دستاوردهای بانک 
مرکزی در حوزه فناوری های نوین در ســال ۱۴۰2 خاطرنشان کرد: 
در سال  جاری به منظور تحقق شعار ســال و مهار تورم علاوه بر اتخاذ 
سیاست  های پولی و مؤلفه  های اقتصادی که بر کنترل نقدینگی، موضوع 
نظارت بانکی و پایش خلق نقدینگی بانک ها از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. از این رو بانک مرکزی، ضمن ارتقای زیرساخت ها و سامانه های 
نظارتی پیشین خود، به  منظور نظارت دقیق تر بر خلق نقدینگی شبکه 

بانکی با طراحی سامانه های جدید، نظارت بانکی را تقویت کرد.  
وی افزود: بانک مرکزی در سال ۱۴۰2 برنامه های جدیدی را در دستور 
کار خود قرار داد و با دریافت اقلام اطلاعاتی جدید از بانک  ها و تحلیل آن، 
اقدام به طراحی سامانه  هایی کرد تا فرآیند خلق نقدینگی توسط بانک ها 

را با دقت بیشتری مورد رصد و پایش قرار دهد.

  ارتقای مدل اعتبارسنجی
معــاون فناوری های نوین بانــک مرکزی با بیان اینکــه مدل فعلی 
اعتبارســنجی تنها 3۰ درصد از ایرانیان را پوشــش می  دهد، تاکید 
کرد : با عملیاتی شــدن مدل جدید اعتبار سنجی این نسبت به ۱۰۰ 
درصد افزایش پیدا خواهد کرد. به  علاوه با توجه به اینکه شرکت  های 
معتبر اعتبارسنجی دنیا دقتی حدود ۹2 درصد دارند و با مدل جدید 
اعتبارسنجی دقت اعتبارسنجی از حدود ۶۰ درصد به ۸۷ درصد خواهد 
رسید، این افزایش دقت در اعتبارسنجی در حد استانداردهای جهانی 
است.محرمیان خاطرنشان کرد: در همین راستا امسال  تقویت و ارتقای 
مدل و فرآیند اعتبارسنجی در دستور کار بانک مرکزی قرار گرفت و با 
هماهنگی های صورت گرفته با سایر سازمان  ها مقرر شد، داده هایی در 
اختیار بانک مرکزی قرار گیرد تا نظام و مدل جدیدی از اعتبارسنجی 
توسط بانک مرکزی طراحی شود که نواقص مدل فعلی را نداشته باشد.  
وی گفــت: بــا همــکاری خــوب بیــن دســتگاه های اجرایی با 
بانک مرکزی در حــال حاضر اطلاعــات خوبــی از وزارت رفاه، قوه 
قضائیــه، زیرمجموعه هــای وزارت اقتصــاد مانند ســازمان امور 
 مالیاتی و فراجــا در اختیار بانــک مرکزی قرار گرفته اســت که در

 کنار بکارگیری اطلاعات بیمه، گمرک، قبوض تلفن همراه افراد و ... به 
ارتقای مدل اعتبارسنجی کمک خواهد کرد.  

  پروژه ریال دیجیتال 
این مقام مسئول با اشــاره به اینکه بانک مرکزی ایران جزو بانک  های 
پیشــرو در ایجاد پول دیجیتال اســت گفت: فاز پیش  آزمایش ریال 
دیجیتال به اتمام رسیده، در سال جاری وارد فاز آزمایشی شده و در سال 
آینده نیز در جزیره کیش و پایلوت های دیگر وارد فاز عملیاتی خواهد 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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تحقق صددرصدی واگذاری زمین طرح جوانی جمعیت
مریم لطفی    |  برنامه امسال در طرح جوانی جمعیت، واگذاری زمین به ۷۰ هزار متقاضی بوده که هم اکنون بیش از ۷۰ هزار قطعه واگذار شده و عملکرد 

بیش از ظرفیت است.

معاون وزیر صمت ضمن اشــاره به افزایش قاچاق ســازمان یافته لوازم خانگی و عرضه محصولات تقلبی طی ماه های اخیر، گفت: در فضای مجازی نیز شــاهد تبلیغاتی برای فروش کالاها 
هستیم که در حکم کلاهبرداری است.

محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزیر صمت در مورد مقابله با لوازم خانگی قاچاق، اظهار کرد: متأسفانه به صورت سازمان یافته قاچاق لوازم خانگی و عرضه محصولات تقلبی در 
ماه های اخیر افزایش یافته که موجب گلایه تولیدکنندگان شده است زیرا امسال رشد تولید داشته ایم.وی با بیان اینکه طی یک سال گذشته قیمت لوازم خانگی افزایش نیافته است، افزود: با 
هماهنگی تولیدکنندگان تلاش کردیم که در قالب جشنواره های مختلف و با ارائه تخفیف نقدی و تسهیلات فروش و... زمینه را برای فروش بیشتر فراهم کنیم تا مردم کالاهای اصل با ضمانت 
بخرند و مجبور به خرید کالاهای قاچاق بدون ضمانت نشوند.برادران ادامه داد: ما همه تلاش خود را برای فروش بیشتر محصولات داخلی به کار بسته ایم اما مردم هم باید توجه کنند خرید 

کالایی که ضمانت ندارد و ممکن است کالای تقلبی به نام اصلی باشد ولو اینکه قیمتش کمتر باشد متضاد با حقوق مصرف کننده است.

افزایش قاچاق سازمان 
یافته لوازم خانگی

   تامین زمیــن ۷۰ هزار متقاضی طرح 
جوانی جمعیت

 دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران 
گفت: اراضی طرح جوانی جمعیت و ســرانه های 
خدمات شــهری برای بیش از ۷۰ هزار متقاضی 
واجد شرایط تامین و واگذاری اراضی به متقاضیان 

در سال ۱۴۰۲ انجام شد.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، خسرو 
دانشجو با تاکید بر اینکه تامین اراضی برای طرح 
جوانــی جمعیت به عنوان یکــی از تکالیف این 
وزارتخانه توســط این معاونت مورد بررسی قرار 
گرفت و کارهای الحاق آنها و تخصیص به واجدان 
شرایط انجام شده است، اظهار کرد: در قانون جوانی 
جمعیت تاکنون ۱۱۰ هزار متقاضی، تقاضای خود 
را برای دریافت زمین ثبت کردند که از این تعداد، 
بیش از ۷۰ هزار متقاضی واجد شرایط زمین خود 
را دریافت کردند.معاون شهرسازی و معماری وزارت 
راه و شهرسازی ادامه داد: قانون تصریح کرده است 
که به هر متقاضی واجد شرایط ۲۰۰ مترمربع زمین 
تخصیص یابد که شورای عالی و مجموعه وزارت راه 
و شهرسازی در این خصوص اهتمام داشته است.

وی تصریــح کرد: در تامیــن اراضی طرح جوانی 
جمعیت که برای هر متقاضی در حدود ۲۰۰ هزار 
مترمربع زمین واگذار شده است، اراضی خدمات 
هفت گانه شــهری از جمله پارک و فضای سبز، 
آموزشی، بهداشتی و درمانی، تاسیسات و تجهیزات 
شهری، گردشگری، فرهنگی و ورزشی نیز تامین 
شــده است.دانشجو تصریح کرد: مجموعه وزارت 
راه و شهرســازی تلاش دارد تا علاوه بر ساخت و 
ساز، کیفیت فضاهای شهری را به شکل مطلوب 

مدیریت کند. 

لوازم  برگزاری ۱۵حراج خرده فروشی   
خانگی اموال تملیکی تا پایان امسال

 مدیر سامانه حراج خرده فروشی الکترونیکی 
ســازمان جمع آوری و فروش امــوال تملیکی با 
اشــاره به اینکه ۱۵ مرحله حراج خرده فروشی تا 
پایان امسال برگزار می شود، گفت: این حراج ها 
به صورت همزمان در هشت استان کشور برگزار 
خواهد شد.»حسن خالقی« گفت : این حراج ها در 
اســتان های تهران، قم، فارس، کرمان، کرمانشاه، 
کهگیلویه و بویراحمد، خراســان رضوی و گیلان 
برگزار می شود.وی افزود: کالاهایی از قبیل لوازم 
خانگی، اثاثیه منزل، تجهیزات سرمایشی گرمایشی، 
تجهیزات کامپیوتری، وسایل تنظیف و سایر موارد 
عرضه می شــود.مدیر سامانه حراج خرده فروشی 
الکترونیکی ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی ادامه داد: علاقه مندان برای شــرکت در 
این دوره از حراج های می توانند از امروز به مدت 
۲ روز به سامانه های اعلامی مراجعه کنند و بعد 
از مشاهده کالا اقدام به ارائه پیشنهاد کنند.وی با 
اشاره به اینکه شرکت در این حراج ها برای عموم 
مردم حتی کارمندان دولت آزاد است گفت: ۲۵۰ 
کالای لوازم خانگی در این ۱۵ حراج خرده فروشی 
عرضه می شود.خالقی تاکید کرد: اسامی برندگان 
از طریق سامانه سازمان اموال تملیکی ارائه می شود 
از این رو برندگان باید به انبارهای استان های برگزار 
کننده برای دریافت کالا مراجعه کنند.مدیر سامانه 
حراج خرده فروشی الکترونیکی سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی خاطر نشــان کرد: سامانه 
ستاد الکترونیک دولت، پنجره هوشمند و سازمان 

اموال تملیکی برای عرضه کالاها فعال است. 

  برگزاری ۳۶۰ نمایشگاه و ۳۰ هزار فروش 
فوق العاده در سراسر کشور

معــاون وزیر صمت با بیــان اینکه طرح ویژه 
نظارتی ماه رمضان و نــوروز ۱۴۰۳ برای اجرا از 
ابتدای اســفند تا پایان ماه رمضان به ادارات کل 
صمت سراسر کشور ابلاغ شده، گفت که در حال 
حاضر تعداد بیش از۳۶۰ نمایشگاه با بیش از ۳۳ 
هزار غرفه برگزار شــده که بسیاری از آنها افتتاح 
شــده و آغاز به کار کرده اند. در مورد فروش فوق 
العاده نیز با مشارکت اتحادیه ها و واحدهای صنفی 
امسال بیش از ۳۰ هزار واحد اقدام به فروش فوق 
العاده کرده اند.علیرضا شاه میرزایی، درباره هدف از 
برگزاری نمایشگاه های عرضه ویژه کالا و فروش 
فوق العاده، اظهار کرد: با توجه به تأکیدات ریاست 
جمهوری بر ضرورت مهار تورم در شب عید، رونق 
بازار و جلوگیری از رکود کسب و کارها و همچنین 
دسترســی آحاد مردم به ویژه اقشار کم درآمد به 
کالاهای اساســی و همچنیــن ملزومات کیف و 
کفش و پوشاک و آجیل، مقرر شد این نمایشگاه ها 
با ظرفیت دو برابر نســبت به سال گذشته برگزار 
شــود. البته علاوه بر نمایشگاه ها، فروشگاه هایی 
تحت عنوان  فوق العاده فعالیت می کنند که ویژگی 
تخفیف و عرضه کالای مناسب و با کیفیت را دارند 

و با نصب پلاکارد و یا تابلو مشخص شده اند.  
وی همچنیــن دربــاره نحوه نظــارت بر این 
نمایشــگاه ها و فروش فوق العــاده، گفت: نحوه 
نظارت در نمایشگاه از طریق استقرار بازرسی مقیم 
در محل نمایشگاه با همکاری سایر دستگاه های 
نظارتی نظیــر تعزیرات و نیروی انتظامی خواهد 
بــود و در مورد واحدهــای فروش فوق العاده نیز 
طبق آیین نامه ای که واحد صنفی متقاضی باید 
لیست کالا و قیمت خود را به اتحادیه اعلام کنند 
و پــس از موافقت اتحادیه واحــد صنفی حراج 
 خــود را آغاز خواهد کنند خواهد بود. این فرآیند

 تحت نظارت و حضور مستمر بازرسان در محل 
صنفی خواهد بود.
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سیاست دولت افزایش تولید مسکن با شرایط مختلف است تا در سال های 
آینده، کمبود عرضه دوباره مانند دهه 9۰ بر بازار مسکن چیره نشود. برنامه 
اصلی که دولت در بخش مسکن اجرا می کند نهضت ملی مسکن است که 
برنامه ای حمایتی و با تأمین زمین و پرداخت تسهیلات است اما در کنار 
آن، ترغیب، تشــویق و تسهیل شرایط ساخت مسکن در بخش خصوصی 

نیز در سیاست های دولت قرار گرفته است.
هادی عباسی، معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی مهم ترین 
سیاست افزایش تولید مسکن را برنامه شهرک سازی عنوان و شهرک سازی 
و احداث واحدهای نهضت ملی مســکن را از اولویت های دولت در بخش 

مسکن و تولید آن عنوان کرد.
بــه گفته عباســی، بــا توجه بــه نیاز به مســکن در کشــور نیاز به 
احداث واحدهای مســکونی در کشــور وجــود دارد. در همین رابطه نیز 
سیاست گذاری ها برای شهرک سازی و احداث مسکن در حال پیگیری است.

بر اساس برنامه ۵ ساله هفتم توسعه، ۶ میلیون خانواده مستأجر، بیش 
از ۶ میلیون واحد فرســوده و پیش بینی ۶ میلیون ازدواج در این کشــور 

وجود دارد
در خصوص برنامه شهرک ســازی برای افزایش تولید مسکن در کشور، 
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: موضوع مکان یابی شهرک های مسکونی با 
جدیت در تمامی استان ها به ویژه مناطقی که میزان تقاضا بالاست پیگیری 
می شود. هم اکنون میزان تقاضا و انباشت واحدهایی که از سنوات گذشته 
باید احداث می شد به قوت خود باقی است. بنابراین همچنان نیاز به احداث 

مسکن در کشور وجود دارد.
طبق مفاد دستورالعمل ترویج شهرک سازی کشور، شهرک های دولتی 
و خصوصی در کشور ساخته می شود. پیش بینی ساخت 9۶ شهرک صورت 
گرفته که ساخت ۲۷ شهرک در مناطق ساحلی جنوب و سواحل مکران در 
دستور کار قرار گرفته است. شهرک مسکونی دولتی در اراضی دولتی و یا 
اراضی که در اختیار دولت قرار می گیرد و بر اساس مفاد این دستورالعمل 
و در راستای سیاست های ابلاغی دولت یا اجرای طرح های حمایتی مسکن 
کشــور با کارکردها و نقش های مکمل، مصوب شده و مسئولیت ایجاد آن 
بر عهده دولت با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن و یا شرکت عمران 
خواهد بود. در خصوص شهرک های مسکونی دولتی هر یک از دستگاه های 
دولتی باید زیرساخت ها و خدمات زیربنایی و روبنایی لازم در حوزه وظایف 
ذاتی خود را بر اساس قوانین و مصوبات شورای عالی مسکن در این اراضی 

فراهم کنند.
از آنجایی که واگذاری اراضی دولتی به متقاضیان به  شرط ساخت است، 
جهت عمران شهرک های مسکونی دولتی، با هدف اجرای طرح های مسکن، 
همزمان با تصویب طرح آماده ســازی و طراحی شــهری شهرک و شروع 
عملیات اجرایی، شهرک ساز می تواند نسبت به واگذاری قطعات به متقاضیان 

به  شرط ساخت و صدور پروانه ساختمانی، بدون حق فروش، اقدام کند.
در شهرک های خصوصی، متعلق به بخش خصوصی است و در قطعات 
مختلــف برابر آیین و مقررات، زمین ها به متقاضیان واگذار ساخت وســاز 

به صورت فردی یا انبوه سازی انجام می شود.

تأکید دولت این است که واحدهای مسکونی در شهرک های ویلایی و 
یک یا دو طبقه و در متراژهای ۲۰۰ تا ۳۰۰ متری باشــد. تا کنون جواز 
ســاخت چند شــهرک دولتی و خصوصی صادر شده است. قرار است در 
تهران ۵ شهرک ساخته شود که جانمایی این شهرک ها در مراحل نهایی 
است. در تازه ترین مورد، به  منظور اجرای مصوبه شورای عالی شهرسازی و 
معماری مبنی بر موافقت با مکان یابی و طرح جامع شهرک مسکونی واقع 
در خارج از حریم شهر یزد برای تأمین اراضی مورد نیاز مسکن خانواده های 
شــهدا، جانبازان و متقاضیان نهضت ملی مسکن و همچنین در راستای 
اجرای مفاد دستورالعمل ترویج شهرک سازی کشور، مجوز احداث شهرک 
مســکونی دولتی به نام شهرک شــهید سلیمانی در مساحتی بالغ بر 9۲ 
هکتار و ظرفیت جمعیت پذیری ۱۳۵۰۰ نفر از سوی سعید غفوری رئیس 
هیأت مدیره، سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید و رئیس ستاد مدیریت 

شهرک سازی کشور صادر شد.
بر اساس این پروانه صادر شده، تعداد ۱۳۰۷ قطعه ویلایی ۲۰۰ متری 
به ظرفیت طرح نهضت ملی مســکن در استان یزد افزوده شد که علاوه 
بــر متقاضیان این طرح، به خانواده های شــهدا و ایثارگران نیز اختصاص 

خواهد یافت.

 ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در تهران
خسرو دانشجو، دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران با بیان تفاهم 
با شهرداری برای احداث یکصد هزار واحد مسکونی در تهران تصریح کرد: 
از ظرفیت شهرک ســازی برای تأمین کمبود اراضی در تولید مسکن بهره 
می گیریم.وی در نشست پایش عملکرد استان ها در طرح نهضت ملی مسکن 
گفت: شورای عالی شهرسازی و معماری هفتگی موضوع الحاق اراضی برای 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن و طرح جوانی جمعیت را مورد بررسی قرار 
می دهد و با الحاق قانونی اراضی در تلاش هستیم تا مجموعه سیاست های 

دولت در طرح کلان نهضت ملی مسکن به اجرا درآید.
دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران ادامه  داد: در استان هایی 
که زمین کم است، باید از ظرفیت شهرک سازی برای تولید مسکن استفاده  
شود و در انجام این کار اهتمام ویژه از سوی استان ها وجود داشته باشد.

دانشــجو افزود: در حوزه کارشناسی و تسریع در بررسی پیشنهادهای 
اســتان ها برای الحاق اراضی، شورای عالی شهرسازی و معماری با تمامی 
تــوان همکاری می کند.وی توضیــح داد: در تهران به دلیل کمبود زمین، 
تفاهم خوبی با شهرداری تهران انجام داده ایم. در برنامه است تا در محدوده 
خدماتی شــهر تهران، احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی آغاز شود. با این 
مجموعه سیاســت گذاری ها در صدد هستیم تا قیمت زمین و مسکن را 

کنترل کنیم.

  احداث 9۶ شهرک مسکونی
ارســلان مالکی، مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن نیز از تأمین 
۴۱ هزار و ۴۰9 هکتار زمین با ظرفیت واحد  پذیرش بیش از یک میلیون 
و ۷۰۰ هزار واحد خبر داد.وی اظهار کرد: تاکنون مکان یابی 9۶ شــهرک 
مسکونی در کشور انجام شده که علاوه بر آن تعداد ۵۳ شهرک در کارگروه 
امور زیربنایی و ۴۷ شهرک در شورای برنامه ریزی استان مصوب شده  است.

به گفته مالکی  ۴۱ هزار و ۴۰9هکتار زمین با ظرفیت واحد پذیری بیش 
از یک میلیون و ۷۰۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن تأمین شده است.

وی با اشاره با چالش های موجود در بخش تأمین زمین گفت: در برخی 
شهرها با توجه به وضعیت جغرافیایی و اقلیمی مثل استان های شمالی و 
شــهرهای واقع در زاگرس، تأمین زمین سختی ها و چالش های بیشتری 
داشت و مجبور شدیم تلاش بیشتری در توافق با بخش خصوصی و مردم 
و حتی خرید زمین انجام دهیم.مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن 
گفت: تکمیل پروژه های آغاز شده در حوزه مسکن و سکونت مردم در این 
واحدها برای سال آینده هدفگذاری شده است. همچنین هدفگذاری شده 
تأمین زمین در شهرهای بحرانی نیز تمام شود و آماده سازی تمام اراضی به 
مرحله نهایی برسد. آماده سازی بیش از ۱۵۰۰ پروژه و سایت آغاز شده است.

شورای عالی شهرسازی 
و معماری هفتگی 

موضوع الحاق اراضی 
برای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن و 
طرح جوانی جمعیت 
را مورد بررسی قرار 

می دهد و با الحاق 
قانونی اراضی در تلاش 

هستیم تا مجموعه 
سیاست های دولت در 
طرح کلان نهضت ملی 
مسکن به اجرا درآید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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طراحی و تولید ۴۰ درصد محصولات برقی و هیبریدی

اعتبار مرحله دوم طرح فجرانه کالابرگ برای مشمولان شارژ می شود

 معــاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معــدن و تجارت گفت: راهبرد این 
وزارتخانــه تا انتهای برنامه هفتم، طراحی و ســاخت ۴۰ درصد محصولات مرتبط 

برقی و هیبریدی است.
»منوچهر منطقی« در پنجمین رویداد دانش بنیان با محوریت زیست بوم خودروی 
برقی در نمایشگاه بین المللی تهران اظهار داشت: یکی از مهمترین مسائل در زیست 
بوم خودروی برقی بحث زیرساخت ها، طراحی و ساخت است که این موضوع را از 
سوی وزارتخانه پیگیری می کنیم.وی افزود: وزارتخانه ها و شرکت های دانش بنیان 
مختلفی در زیست بوم خودروی برقی نقش دارند که نقش استاندارد حداقل و حداکثر 
استانداردها نیز در این زیست بوم مورد تاکید قرار گرفته است. در کشورهای مختلف 

استاندارد ها ۲ نقش حداقلی و حداکثری دارند.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه زیست بوم 
خودروهای برقی باید سه ویژگی تسلط، تجربه و یکپارچه گی را داشته باشد گفت: 
وزیر صمت ســی سال قبل بر روی خودروهای برقی کار کرده است و در این زمینه 

تدریس انجام داده است و اکنون به صورت جد این موضوع را پیگیری می کند.
وی تاکید کرد: اجزای زیســت بوم در نقش خود باید ظاهر شوند، در مرحله اول 
باید زیرســاخت و فرهنگ را ایجاد کنیم که در این زمینه بحث واردات خودروهای 

برقی را اجرایی کرده ایم.

منطقی عنوان کرد: مرحله بعدی در بحث خودروهای برقی طراحی و ساخت است 
که اکنون کار عظیمی صورت گرفته است این مرحله مهمترین بخشی است که باید 
خودروسازان و شرکت های دانش بنیان به آن توجه کنند تا در انتهای برنامه هفتم 

۴۰ درصد محصولات مرتبط برقی و هیبریدی را داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکه راهبرد شــرکت های چینی بحث نــوآوری و فناوری در 
خودروهای برقی گفت: در ســاخت خودروهای برقــی باید راهبردهای مختلفی را 

پیگیــری کنیم، چین برنامه جامع در حوزه خودروهای برقی دارد که در این زمینه 
پنج محور را در نظر گرفته است.

وی بیان داشــت: در ساخت خودرهای برقی باید به سمت نوآوری فناورانه رفت، 
بازیگران متعدد هســتند که زیســت بوم برای آنان در نظر گرفته شده است ضمن 

اینکه باید از ظرفیت همکاری های بین المللی استفاده کرد.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه بسیاری 
از کشورها در بحث خودروهای برقی وارد فناوری های جدید می شود گفت: سیاست 
گذاری هایی صورت می گیرد که در لایه های بعدی شرکت های دانش بنیان است 
که باید مورد حمایت قرار گیرند تا در طراحی خودروهای برقی نقش آفرینی کنند.

وی عنوان کرد: زیست بوم خودروهای برقی نسبت به خودروهای معمولی وسیع تر 
است اگر از لحاظ درآمدی به آن نگاه کنیم مسائل درآمدی جدیدی را برای فراهم می 
کند ضمن اینکه باید سرمایه گذاری در این بخش از ۵ درصد به ۴۰ درصد افزایش 
یابد، ضمن اینکه در ساخت خودروهای برقی ۴۰ درصد بحث نرم افزارها هستند که 

بر روی این نوع خودروها تاثیر گذار هستند.
منطقی تاکید کرد: شــرکت هــای دانش بنیان باید در حــوزه طراحی و تولید 
خودروهای برقی شــروع به فعالیت کنند تا زیســت بوم خودروهای برقی بر اساس 

سیاست گذاری های کلان اجرایی شود.

معــاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ۳۰ برابر شــدن 
استفاده مردم از طرح فجرانه کالابرگ )یارانه مضاعف ۲۲۰ هزار تومانی( از زمان اجرای 
آن خبــر داد و گفت: از بامداد شــنبه اعتبار مرحلــه دوم طرح فجرانه کالابرگ برای 

مشمولان شارژ می شود.
علیرضا عسگریان درباره اجرای مرحله دوم طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی اظهار 
داشت:  طرح فجرانه که سه ماهه است و تا ۱۷ اردیبهشت ادامه دارد، با استقبال مردم 

مواجه شده است.
معاون وزیر کار گفت: از بامداد شنبه اعتبار مرحله دوم طرح فجرانه کالابرگ برای 
مشمولان شارژ می شود و هر نفر می تواند ۱۱ قلم کالای اساسی را با قیمت ۵۲۳ هزار 

تومان بخرد و ۲۲۰ هزار تومان هم یارانه تشویقی دولت است.
عسگریان تاکید کرد که خرید باید توسط سرپرست خانوار انجام شود اما محدودیت 
استفاده از کارت وجود ندارد و از هر کارت بانکی می توان خرید کرد. ضمن اینکه یک 
ماه مهلت استفاده از این یارانه وجود دارد. یارانه ۲۲۰ هزار تومانی طرح فجرانه کالابرگ 

قابل ذخیره شدن برای استفاده در ماه های دیگر نیست.
وی از مردم خواست برنامه کاربردی »شما« را روی گوشی موبایل خود نصب کنند 

تا اطلاعات  دقیق درباره طرح فجرانه کالابرگ را به دست آورند.
به گفته وی، ۲۲۰ هزار فروشــگاه به طرح فجرانه کالابرگ پیوسته اند که اسامی و 
مشــخصات و آدرس آنها در برنامه شما درج شده است. همچنین دهک افراد هم در 

این برنامه بارگذاری شده است.

وی افزود: افرادی که عضو طرح کالابرگ نیستند می توانند طبق روال گذشته در 
سایت حمایت وزارت کار اعتراض خود را ثبت کنند البته دهک بندی ها فعلا و تا پایان 

اجرای این طرح سه ماهه )۱۷ اردیبهشت ۱۴۰۳( تغییر نخواهد کرد.
عسگریان درباره احتمال تمدید اجرای طرح فجرانه گفت: این طرح سه ماهه بود که 
تا ۱۷ اردیبهشت سال بعد ادامه دارد اما تمدید آن به تامین بودجه مشروط است. به 
نظر می آید در فروردین یا اوایل اردیبهشت درباره تداوم آن تصمیم گیری خواهد شد.

معاون وزیر کار افزود: دولت به طور دقیق به دنبال آن است که ابتدا منابع این طرح 
تعیین و تامین شود و سپس درباره اجرا یا تمدید آن تصمیم خواهد گرفت.

وی گفت: با کنار گذاشتن شرط خرید حداقل ۲۰۰ هزار تومان برای بهره مندی از 
یارانه مضاعف، استفاده مردم نسبت به قبل ۳۰ برابر افزایش یافت به طوری که اکنون 

روزانه یک میلیون تراکنش برای خرید از کالابرگ انجام می شود.
وی گفت: قرار نیست نان به طرح کالابرگ اضافه شود چراکه یارانه بزرگی به آرد 
و نان داده می شود.عسگریان به فروشگاه هایی که در عرضه کالاها با کالابرگ تخلفاتی 
مرتکب می شوند هشدار داد که دسترسی آنها به این طرح قطع خواهد شد. مردم نیز 

اطلاعات فروشگاه های متخلف را به شماره ۶۳۶9 اعلام کنند.
به گفته وی بیش از ۵۲ میلیون نفر از ۶۱ میلیون نفر که مشــمول طرح فجرانه 
کالابرگ هستند از آن استفاده کردند که معادل ۸۷ درصد می شود البته این نسبت در 

دهک های یک تا سه بیش از 9۰ درصد بوده است.
عسگریان افزود: ۱۰۵۰۰میلیارد تومان یارانه فجرانه کالابرگ اختصاص داده شده و 

سهم پرداختی مردم ۳۷ هزار میلیارد تومان بوده است.
معــاون وزیر کار تاکید کرد که مردم به شــایعات درباره توقف اجرای طرح توجه 
نکنند و این طرح تا ۱۷ اردیبهشت ادامه خواهد داشت.به گفته وی با اجرای این طرح 
تاکنون ۵۰۰ هزار تن از ۱۱ قلم کالا توســط مردم خریداری شــده و درواقع به سفره 
مشــمولان رسیده است و نکته مهم آن است که هیچ کمبود کالایی رخ نداده است. 
این مقدار کالا در قالب ۵۱ میلیون بسته کالایی بوده است. این در حالی است که در 
دولت  گذشــته طی ۲ ماه برای توزیع فقط چند میلیون بسته سبد غذایی مشکلات 

زیادی برای مردم ایجاد شد.



بورس و بانک 

3

اشتباه سیاسی درباره سیاست ارز

ابوالفضل حمیدی   |    رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس مجدداً سیاست های ارزی را عامل کاهش ارزش صادرات کشور عنوان 
کرد؛ در حالی که کاهش قیمت های جهانی دلیل افت صادرات است

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان این که دولت سیزدهم خدمات حوزه سلامت را ارتقاء می دهد، گفت: امسال ۳۵۰ هزار میلیارد ریال یارانه دارو پرداخت شد.
 به نقل از سازمان برنامه و بودجه کشور، داوود منظور اظهار کرد: دولت سیزدهم بنا دارد خدمات حوزه سلامت را تا حد امکان ارتقا دهد تا بتوانیم در این بخش به رتبه های برتر در دنیا تبدیل 
شویم.رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: در آغاز فعالیت دولت سیزدهم، تعداد تخت های بیمارستانی ۱۳۰ هزار تخت بود که اکنون به ۱۵۰ هزار تخت رسیده است و در سرانه تخت 

بیمارستانی، جزو ۳۰ کشور برتر دنیا هستیم.
منظور گفت: به برکت انقلاب اسلامی، اکنون کادر پزشکی متبحر در رشته های تخصصی مورد نیاز در کشور تربیت می شود و آنچه در درمان مردم از نظر تأمین دارو، دانش و تجهیزات مورد 
نیاز است، توسط متخصصان داخلی در حال تأمین است.رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از صدور مجوز استخدام ۲۵ هزار پرستار و کادر درمان خبر داد و گفت: با جذب آنها، نیروی انسانی 

لازم در بیمارستان ها تکمیل می شود. همچنین دو هزار عضو هیأت علمی در دانشگاه های علوم پزشکی مجوز استخدام گرفتند و این موضوع تأمین اعتبار شده است.

۳۵۰ هزار میلیارد ریال 
یارانه دارو پرداخت شد

   بانک مرکزی مکلف به کاهش رشــد 
ترازنامه بانک های قانون گریز از جهش تولید 

مسکن  شد
هیــات عالــی نظــارت، بانــک مرکــزی را 
 مکلف کــرد تا رشــد ترازنامه بانــک هایی که 
تعهدات قانون جهش تولید مسکن را عمل نکنند 

کاهش دهد.
طبــق اعلام مرکــز رســانه و روابط عمومی 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام،  هیات عالی 
نظارت به ریاســت محمدباقر ذوالقــدر در ادامه 
بررســی مغایرت هــای لایحه برنامه پنج ســاله 
 هفتــم- با اصلاحیه مجلس شــورای اســلامی 
درباره بند الحاقی مــاده ۵۴ موافقت کرد.در این 
بند آمده است »در صورتی که بانک های عامل به 
تعهدات قطعی که حســب ابلاغ بانک مرکزی در 
رابطه با ماده )۴( قانون جهش تولید مسکن دارند 
عمل نکنند، بانک مرکزی مکلف اســت با رعایت 
قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران رشد 
تراز نامه بانک متخلف را به میزان تعهدات قطعی 
ایفانشده کاهش داده و معادل آن را به رشد ترازنامه 
سایر بانک هایی که ناتراز نیستند با اولویت بانک 
مســکن اضافه نماید.«بنا  بر این گزارش »بانک 
مرکزی موظف اســت هر ســه ماه یکبار گزارش 
عملکرد بانک ها و موسســات مالــی و اعتباری 
غیربانکی در خصوص ارائه تسهیلات ساخت مسکن 

را به مجلس اعلام نماید.« 

  رکوردشکنی پی در پی قیمت طلا 
در بازار جهانی

 قیمت طلا در بــازار جهانی همچنان در 
حال رکوردشــکنی اســت تا جایی که امروز 
بهــای هر اونس طلا از مــرز ۲ هزار و ۱۸۰ 

دلار عبور کرد.
بازار طلا طی یک هفته اخیر شاهد افزایش 
چشمگیر قیمت بود تا جایی که طی روزهای 
اخیر، رکورد تاریخی بهای جهانی طلا شکسته 
شــد. روند صعودی قیمت طلا در بازارهای 
جهانی امــا همچنان ادامه یافت تا جایی که 
امروز جمعه ۱۸ اسفند رکورد جدید برای فلز 

زرد به ثبت رسید.
عصر امروز بهای هر اونس طلا در بازارهای 
جهانــی از مرز ۲ هزار و ۱۸۰ دلار عبور کرد 
و بــه رکورد تاریخی ۲ هــزار و ۱۸۰ دلار و 
۷۰ سنت رســید. قیمت هر اونس طلا البته 
تا لحظــه تنظیم خبر به ۲ هزار و ۱۷۳ دلار 

رسیده است.
جمعه هفته گذشته بود که شاخص مدیران 
خرید آمریکا منتشر شد که نشان می داد این 
شاخص از از ۴۹.۱ در ماه گذشته )ژانویه( به 
۴۷.۸ در فوریه کاهش یافته اســت. این در 
حالی بود که تحلیلگران انتظار داشــتند این 

شاخص در ماه فوریه به ۴۹.۵ افزایش یابد.
افت شدید شاخص مدیران خرید که نشان 
دهنده تشــدید رکود در آمریــکا بود، باعث 
تضعیــف دلار و در نتیجه جهش ۴۰ دلاری 

بهای اونس جهانی شد.
امروز اما انتشار داده های اشتغال آمریکا، 
به رشد بیشتر بهای فلز زرد کمک کرد. داده 
های جدید از وضعیت اشــتغال آمریکا نشان 
می دهد نــرخ بیکاری در آمریکا به بالاترین 
میزان در ۲ ســال اخیر رســیده است. این 
گزارش همچنین نشان می دهد رشد اشتغال 
در ماه آخر ۲۰۲۳ و ژانویه ۲۰۲۴ کمتر از حد 

انتظار افزایش یافته است.
این گزارش باعث شد تحلیلگران احتمال 
کاهش نرخ بهره از ســوی فدرال رزرو )بانک 
مرکزی آمریکا( را در جلسه ماه ژوئن برای سه 
ماهه سوم ۲۰۲۴ را افزایش دهند. مجموع این 
داده ها و تحلیل ها باعث جهش دوباره قیمت 

جهانی طلا در عصر امروز شد.

پورابراهیمی مجدداً سیاســت های ارزی بانک مرکزی را در حالی عامل تراز تجاری منفی کشــور معرفی کرد که میزان حجم 
صادرات در ۱۱ ماهه امسال ۱۱.۴ درصد افزایش یافته است و تراز تجاری کشور ۱۹ میلیارد دلار مثبت است

به دنبال تخریب های بی پایه و اساس و غیرکارشناسی برخی نمایندگان مجلس یازدهم نسبت سیاست های ارزی کشور، به تازگی 
مجدداً محمدرضا پورابراهیمی در شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی ادعا کرد که: »تراز تجاری منفی ۱۴ میلیارد دلار 
در ۱۱ ماهه امسال، نتیجه سیاست های ارزی است.« چند روز گذشته نیز در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی محسن زنگنه، 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی از اختصاص ارز مبادله ای برای سفرهای خارجی انتقاد کرده بود. به نظر 
می رسد برخی نمایندگان مجلس یازدهم در ماه های پایانی عمر مسئولیت خود موج تخریبی جدیدی را علیه سیاست های ارزی 
کشور آغاز کرده اند و تعدادی از نمایندگان همچون پورابراهیمی که به دلیل عدم اقبال مردم به آنها در مجلس دوازدهم حضور 
نخواهند داشــت، از آخرین فرصت های خود برای دخالت و اعمال نظر در اتخاذ سیاســت های ارزی مدنظر خود و با نگاه بخشی 
و به نفع جزیان ذی نفع هم ســو با آنها اســتفاده می کنند.ادعای اخیر پورابراهیمی نیز، موضوع جدیدی نیست و چند ماه گذشته 
نیز این ادعا از سوی وی مطرح شده بود اما تکرار این گزاره غلط از سوی وی نشان می دهد، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
یازدهم، هیچ انتقاد واقعی و مبتنی بر تحولات اقتصادی طی ماه های گذشته نسبت به سیاست های ارزی نداشته است که مجدداً 

این گزاره غلط و غیرکارشناسی را مطرح کرده است.

  تفاوت میان تراز گمرکی و تجاری
نخستین اشتباه گزاره ادعا شده از سوی پورابراهیمی عدم توجه به تمایز میان تراز تجاری و تراز گمرکی است. این نکته باید 
در نظر گرفته شود، عددی که گمرک به عنوان تراز تجاری کشور منتشر می کند، تراز گمرکی است و نه تراز تجاری. عددی که 
در تراز گمرکی اعلام می شــود، بدون احتســاب خدمات و نفت است.ارزش تجارت خارجی ایران در ۱۱ ماهه امسال به مرز ۱۳۹ 
میلیارد دلار رسیده و با احتساب درآمدهای نفتی، تراز تجاری بیش از ۱۹ میلیارد دلار مثبت شده است.در ۱۱ ماهه امسال، ارزش 
تجارت خارجی ایران به ۱۳۸ میلیارد و ۸۴۰ میلیون دلار رسیده که از این میزان ۳۲ میلیارد و ۵۹۰ میلیون دلار به نفت و یک 
میلیارد و ۹۰ میلیون دلار به صادرات خدمات فنی و مهندسی اختصاص داشته است؛ هرچند در بخش تجارت غیرنفتی، واردات 
کشور حدود ۱۵ میلیارد دلار بیشتر از ارزش صادرات است؛   اما با احتساب نفت، تراز تجاری کشور ۱۹ میلیارد دلار مثبت است.

  کارنامه 11 ماهه تجارت خارجی
از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، ۱۲۴ میلیون و ۷۵۶ هزار تن کالا به ارزش ۴۴ میلیارد و ۸۹۰ میلیون دلار صادر شده 
که این ارقام نســبت به دوره مشابه ســال قبل ازنظر وزن ۱۱.۴ درصد افزایش و از نظر ارزش ۸.۹ درصد کاهش نشان می دهد. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/12/20
شماره : 1602

در مقابل، واردات کشور در این بازه زمانی به ۳۵ میلیون و ۷۶۶ هزار تن کالا به ارزش ۵۹ میلیارد 
و ۸۸۰ میلیون دلاررســیده که این میزان به لحاظ وزنی ۶.۴ درصد و از حیث ارزش ۱۱.۱ درصد 

افزایش داشته است.

  افزایش وزنی صادرات در 11 ماهه امسال
اشتباه دوم پورابراهیمی در ادعای این گزاره در موضوع صادرات، کاهش ارزش های جهانی در حوزه 
پتروشیمی و نفت است که باعث شد برخلاف رشد مطلوب که به لحاظ وزنی تجربه شد، شاهد کاهش 
ارزش صادرات باشیم. حجم صادرات در ۱۱ ماهه امسال با رشد ۱۱.۴۲ درصدی روبه رو بوده است.

در یازده ماهه سال ۱۴۰۲ میزان صادرات قطعی کالاهای غیرنفتی کشور )به استثنای نفت خام، 
نفت کوره و نفت سفید و همچنین بدون صادرات از محل تجارت چمدانی(، بالغ بر ۱۲۴.۷۵۶ هزار 
تن و به ارزش ۴۴ میلیارد دلار بوده است که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، افزایشی ۱۱.۴۲ 
درصدی در وزن و کاهشی ۸ درصدی در ارزش دلاری داشته است. همچنین میزان واردات کشور 
در این مدت، با افزایشی ۶.۴ درصدی در وزن و ۱۱.۱۱ درصدی در ارزش دلاری در مقایسه با مدت 

مشابه سال گذشته، به ارقام ۳۵.۷۶۶ هزار تن و ۵۹.۸۸۴ میلیون دلار رسیده است.
 

  کاهش تورم تولیدکننده در سایه ثبات ارزی
برخــلاف ادعــای پورابراهیمی که سیاســت های ارزی بانک مرکــزی را ضدتولید و ضد ثبات 
نرخ ارز می داند، سیاســت های تثبیت اقتصادی منجربه کاهش چشــمگیر تورم تولیدکننده شد و 
تورم تولیدکننده از ۴۲ درصد در اســفندماه ۱۴۰۱ به ۲۸ درصد در بهمن ماه کاهش یافته اســت. 
سیاست های تثبیت در بازه کوتاه مدت اثر خود را بر شاخص PPI گذاشته است و باتوجه به کاهش 
 قابل ملاحظه  تورم پیش نگر، می توان انتظار داشــت، روند کاهشــی نرخ تورم مصرف کننده نیز در

 سال آتی تداوم یابد
. با افزایش شفافیت افق دید سرمایه گذاران و تولیدکنندگان به دلیل اتخاذ سیاست های ضدتورمی 
در دولت ســیزدهم و اجرای بسته سیاســت های تثبیت اقتصادی توسط بانک مرکزی در یک سال 
گذشته، از تحمیل فشار هزینه از ناحیه افزایش قیمت مواد اولیه به بنگاه های تولیدی جلوگیری شد 

و ثبات نرخ ارز منجر به کاهش چشمگیر تورم تولیدکننده در این بازه زمانی شد.

   توقف اخذ مالیات علی الحساب ۲ درصد کالاهای خام و نیمه خام
برخلاف ادعای پورابراهیمی که سیاست های دولت را در راستای کاهش صادرات می داند به عنوان 
یک نمونه اخیراً دولت اقدام به توقف اخذ مالیات علی الحساب ۲ درصد کالاهای خام و نیمه خام کرد. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی اخیراً در همین رابطه گفت: باتوجه به اینکه صادرکنندگان مشــمول 
عوارض صادرات کالاهای خام و نیمه خام از پرداخت مالیات علی الحســاب ۲ درصد به دلیل کمبود 
نقدینگی شــکایت داشتند، مقرر شد ابلاغیه ای که از مهرماه توسط سازمان امور مالیاتی و گمرک 

اجرایی شده بود، متوقف شود.
سیداحســان خاندوزی در حاشیه یکصد و بیســتمین نشست شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: بر این اساس اصل عوارض پرداختی طبق قانون، پس 
از خاتمه فرایند صادرات و حصول درآمد صادراتی برای صادرکنندگان، صرفاً از طریق سازمان امور 

مالیاتی اخذ می شود.
وی درباره دستور کار مربوط به دموراژ نیز گفت: قرار شد تقسیم کاری بین سازمان امور مالیاتی و 
گمرک در این خصوص انجام شود. وزیر اقتصاد همچنین در جریان بررسی دریافت مالیات علی الحساب 
دو درصد صادرات مواد خام و نیمه خام، گفت: آمار ۱۱ ماه تجارت کشور در سال ۱۴۰۲ نشان می 
دهد از نظر تناژ نسبت به سال گذشته افزایش صادرات داشته ایم، اما از نظر ارزش به دلیل تحولات 
بین المللی با کاهش مواجه بوده ایم. خاندوزی افزود: امیدواریم سال آینده میزان تناژ و ارزش صادرات 

افزایش یافته و سیاست هایی که در حوزه صادرات ایراد دارد، اصلاح شود.
وزیــر اقتصاد افزود: در بند»ز« تبصره ۶ قانــون بودجه اعداد بالای ۵ تا ۲۰ درصد برای عوارض 
صادراتی مطرح شده بود که موجب شکایت بخش خصوصی شد. وی ادامه داد: سپس این مصوبه برای 
اصلاح به دولت رفت که منجر به کاهش عوارض علی الحساب شد؛ در واقع درج مالیات علی الحساب 

۲ درصد با فرض ابلاغیه تیرماه بوده است.
خاندوزی یادآور شــد: سازمان امور مالیاتی نیز این تصور را داشت که مطابق اختیارات ماده ۶۳ 
می تواند این اقدام را انجام دهد. وی اضافه کرد: اکنون که دولت با پیشــنهادات شورای گفت و گوی 
دولت و بخش خصوصی موافقت کرده، به نظرم در اینجا نیز به تناسب بهبودی که به نفع صادرکننده 
پیش آمده، ما نیز باید این مسیر را برویم. وزیر اقتصاد گفت: بر این اساس بلافاصله پس از مصوبه 
امشب )۱۵ اسفندماه( ، اصلاح این بخشنامه را ابلاغ می کنیم. وی ادامه داد: با این ابلاغ جدید، این 

مشکل برای ۲ هفته پایانی امسال و همچنین سال آینده رفع می شود.
خاندوزی تصریح کرد: از امروز ابلاغ این اصلاحیه به گمرکات کشــور اعلام خواهد شد و مصوبه 

نشست  برای سازمان گمرک نیز لازم الاجرا است.

با افزایش شفافیت افق 
دید سرمایه گذاران و 

تولیدکنندگان به دلیل 
اتخاذ سیاست های 
ضدتورمی در دولت 

سیزدهم و اجرای بسته 
سیاست های تثبیت 

اقتصادی توسط بانک 
مرکزی در یک سال 
گذشته، از تحمیل 

فشار هزینه از ناحیه 
افزایش قیمت مواد 

اولیه به بنگاه های 
تولیدی جلوگیری شد 
و ثبات نرخ ارز منجر به 
کاهش چشمگیر تورم 

تولیدکننده در این بازه 
زمانی شد.

صدور ۴۵۰ هزار دسته چک الکترونیک در شبکه بانکی
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی ضمن تشریح مهم ترین اقدامات بانک مرکزی 
در حوزه فناوری  های نوین در سال ۱۴۰۲ از صدور ۴۵۰ هزار دسته چک الکترونیک 

درشبکه بانکی خبرداد.
به گزارش از بانک مرکزی، مهران محرمیان اظهار داشــت: تاکنون هم چنین ۲۲۴ 
هزار برگ/ فقره چک دیجیتال صادر شده است که از این تعداد ۱۹۴ هزار برگ آن به 

صورت غیرحضوری نقد شده است.
وی افزود: در حال حاضر ۱۲ بانک در زمینه ارائه خدمات چک الکترونیک فعال هستند 
و زیرساختهای فنی چک الکترونیک در همه ۳۰ بانک کشور بطور کامل فراهم شده است. 
به این معنا که همه بانکها، چک الکترونیک سایر بانکها را می پذیرند و نقد می کنند.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان اینکه به تدریج چک دیجیتال جای 
خود را در بین مردم پیدا خواهد کرد گفت: با حذف فیزیک چک طی سه سال آینده 

همه چکها الکترونیکی خواهند شد.
محرمیان بیان کرد: با ایجاد سقف اعتباری برای چک آخرین گام برای اجرای پروژه 
چک الکترونیک برداشــته خواهد شد و در صورت اجرای آن آمار کلاهبرداری توسط 

چک، آمار چک برگشتی و زندانیان چک برگشتی بیش از پیش کاهش پیدا خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه هنوز در استفاده از چک الکترونیک فرهنگسازی به طور کامل 
انجام نشــده اســت، گفت: در حال حاضر چک های الکترونیک هر بانک در ابزارهای 
الکترونیک همان بانک قابلیت نقد شدن دارند و با توجه به اینکه مزیت اصلی این نوع 
چک این است که برای نقد شدن آن نیاز به مراجعه به شعبه نیست، زیرساخت های 
فنی نقد شدن چک هر بانک در ابزارهای بانکهای دیگر از طرف بانک مرکزی فراهم 

شده و باید بانکها توسعه ابزارهای خود را در دستور کار قرار دهند.
وی با بیان اینکه پروژه پیچک و صیاد پروژه هایی بودند که در سال ۱۴۰۰ عملیاتی 
شد خاطرنشان کرد: با اجرای این پروژه زمینه برای کاهش شدید آمار چکهای برگشتی 
و زندانیان چک برگشتی فراهم شد. به نحوی که در سال ۹۶ در هر روز کاری ۱۰ نفر 
بابت چک برگشتی روانه زندان میشدند. اما در حال حاضر هر سه روز، یک نفر بابت چک 
برگشتی روانه زندان می شود.معاون فناروی های نوین بانک مرکزی از ارتقای زیرساخت 
های نظارتی بانک مرکزی در راستای نظارت دقیق بر خلق نقدینگی شبکه بانکی خبر 
داد و گفت:  با هماهنگی وزارت صمت و ســازمان امور مالیاتی زمینه برای استفاده از 

فاکتورهای فروش و صورت حسابهای الکترونیک در گزینه »بابت« فراهم خواهد شد.
وی گفت: به این ترتیب کسبه و فعالین اقتصادی مجبور به ارائه فاکتورهای خود 
بهصورت فیزیکی و دستی به بانکها نخواهند بود و هم اکنون قابلیت استعلام فاکتورهای 
فروش از داخل شعب بانکها وجود دارد.وی تصریح کرد: بانک مرکزی به منظور شفافسازی 
تراکنشهای بانکی و مبارزه با پولشویی، علاوه بر شناسایی و نظارت بر مبداء و مقصد 
تراکنشها، موضوع تراکنشهای بانکی و گزینه »بابت« در نقل و انتقالات بانکی را مورد 
توجه قرار داده است. به این ترتیب که استفاده از گزینه »بابت مدیریت نقدینگی« در 
نقل و انتقالات بانکی برای انتقال وجه بین حساب اشخاص محدود گردیده و استفاده 
از این گزینه صرفاً در نقل و انتقالات بانکی مربوط به یک شخص حقیقی یا حقوقی 
امکانپذیر است.دکتر محرمیان نظارت بر مبدأ، مقصد و موضوع نقل و انتقالات بانکی 
از مصادیق حکمرانی ریال دانست و گفت: در همین راستا محدودیتهایی برای افرادی 
که به طرز مشــکوکی از گزینه »بابت قرض و تأدیه دیون« در نقل و انتقالات بانکی 
خود استفاده مینمایند در نظر گرفته شده است و اکنون افراد تا سقف مشخصی امکان 

استفاده از این گزینه را دارند.

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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کشاورزی 

مشکلات ترافیکی تقاطع 
بلوار شهید عابدی و بلوار 
حضرت خدیجه)س( رفع 

می شود

کریم حسن پور    |    برای شب عید و ماه رمضان ۳۰ هزار تن شکر برای مصرف خانوار از محل بخش دولتی به استان ها تحویل داده شده است

تأمین شکر ماه رمضان برای جلوگیری از گرانی

  سرپرست معاونت آموزش و پژوهش مرکز اسلامی 
گلستان خبر داد:

۲۷۰ نفر از علمای اهل سنت گلستان در آزمون 
تعیین سطح جامع و ویژه مدرسین شرکت کردند

آخوند میرزاعلی گفت: آزمون تعیین سطح جامع و ویژه 
مدرسین اهل سنت هر دو سال یک بار برگزار شده و اگر 
شــرکت کنندگان در آزمون موفق به اخذ مدرک شوند، 

می توانند در دانشگاه ها به ادامه تحصیل بپردازند.
مومنی : گلستان - به گزارش روابط عمومی مرکز اسلامی 
گلستان، آخوند کرامت الله میرزاعلی در گفتگو با خبرنگار 
ما گفت: آزمون تعیین ســطح )۱و۲ جامع( و )۲و۳ ویژه 

مدرسین(، به همت مرکز اسلامی گلستان برگزار شد.
وی تصریح کرد: آزمون سطح ۱ و ۲ ویژه طلاب و مدرسین 

بوده و آزمون سطح ۳ فقط شامل مدرسین می شود.  
سرپرست معاونت آموزش و پژوهش مرکز اسلامی گلستان 
با اشــاره به اینکه، آزمون تعیین سطح در منطقه غرب و 
شرق استان گلستان برگزار شد، اظهار کرد: در غرب استان 
مدرسه علمیه ام الابرار آق قلا و در شرق استان نیز دانشگاه 
شمس گنبدکاووس، به عنوان حوزه های برگزاری آزمون، 

میزبان شرکت کنندگان بود.
آخوند میرزاعلی با اشاره به معتبر بودن مدرک این آزمون 
ها، بیان کرد: مدارک این آزمون مورد تأیید وزرات علوم 
بوده و مدرک آزمون سطح ۱ معادل فوق دیپلم، سطح ۲ 
معادل کارشناسی و سطح ۳ معادل کارشناسی ارشد رشته 

معارف اسلامی می باشد.
وی با اشاره به شرکت ۲۷۰ نفر از علما و روحانیون اهل سنت 
در این آزمون ها، ادامه داد: اگر شرکت کنندگان در این 
آزمون موفق به دریافت مدرک شوند، می توانند با مدرک 

اخذ شده در دانشگاه ها نیز به ادامه تحصیل بپردازند.
سرپرست معاونت آموزش و پژوهش مرکز اسلامی گلستان 
با اشــاره به اینکه این آزمون هر دوســال یک بار برگزار 
می شود، گفت: حدنصاب قبولی در آزمون کتبی نمره ۱۲ 
بوده و بعد از گذراندن دوره یک  ماهه تکمیلی حدنصاب 

آزمون تکمیلی نمره ۱۴ خواهد بود.

   مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان 
گلستان:

 » بیش از ۸۰ درصد عملکرد، حاصل از نقش سه برگ 
بالای گندم است«

مومنی : گلستان -  سید صمد ضیائی مدیر شرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی استان گلستان گفت: یکی از تهدیدات 
جدی در زمینه کشاورزی و مخصوصا مزارع تکثیری بذر 
گندم خصوصا در مناطق آبی، بیماری زنگ زرد یا زنگ 
نواری گندم بــوده که با توجه به افزایــش رطوبت هوا و 
بارندگی های ممتد گزارش گردیده که پیمانکاران برای 
جلوگیری از اپیدمی شدن این بیماری نسبت به سمپاشی 
و کانون کوبی مزارع خود از مرحله پنجه زنی تا پایان ساقه 

دهی اقدام نموده اند.
وی تصریح کرد:   برابر پیش بینی های اداره کل هواشناسی 
استان، پیامد های ناشــی از تنش های غیر زیستی دور 
از انتظار نمی باشــد لذا با افزایش دما و رطوبت مناسب 
بیمار های قارچی نیز در هفته های آینده توسعه بیشتری 

خواهد داشت.
 وی خاطر نشان کرد:  بیش از ۸۰ درصد عملکرد، حاصل از 
نقش سه برگی بوته ها ، خصوصا سه برگ منتهی به خوشه 
است ، بنابراین حفظ آنها در پایداری عملکرد حیاتی است .

ضیایی  به کشــاورزان توصیه کرد: برای تولید بهتر  باید 
مبارزه شیمیایی علیه بیماری های قارچی  زنگ و فوزاریوز 
خوشه از مرحله ساقه دهی و شروع گلدهی برای حفظ این 

سه برگ اقدام نمایند.

  معاون  سازمان جهاد کشاورزی استان:۸۵ تن 
گوشت قرمز منجمد در کرمانشاه توزیع می شود

 معاون توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان 
کرمانشــاه از عرضه ۸۵ تن گوشت قرمز منجمد تنظیم 
بازاری با قیمت هر کیلو ۲۲۰ هزار تومان در آســتانه ماه 
مبارک رمضان و نوروز در ســطح استان خبر داد. سعید 
جوادی با اشاره به برنامه ریزی برای عرضه گوشت قرمز 
منجمد تنظیم بازاری در آستانه ماه مبارک رمضان و نوروز 
در استان، اظهار کرد: ۸۵ تن گوشت قرمز منجمد وارداتی 
با قیمت مصرف کننده هر کیلوگرم ۲۲۰ هزار تومان در بازار 
استان عرضه خواهد شد.معاون توسعه بازرگانی سازمان 
جهاد کشاورزی استان کرمانشاه با بیان اینکه متقاضی 
اختصاص سهمیه بیشتری از گوشت قرمز منجمد تنظیم 
بازاری به استان هســتیم، گفت: درخواست اختصاص 
سهمیه بیشتر را به مسئولین مربوطه در مرکز داده ایم که 
امیدواریم این درخواست مورد موافقت قرار بگیرد و بتوانیم 
گوشت قرمز منجمد بیشتری در سطح استان توزیع کنیم. 
وی در ادامه با بیان اینکه برای عرضه ۲۸۰ تن برنج هندی 
و ۵۸۰ تن شکر با نرخ تنظیم بازار هم در استان برنامه ریزی 
کرده ایم، گفت: هر کیسه برنج ۱۰ کیلوگرمی هندی با 
قیمت ۳۵۰ هزار تومان و هر یک کیلوگرم شکر نیز با قیمت 

۳۲ هزار تومان در استان عرضه خواهد شد.

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیر منطقه چهار شهرداری یزد از احداث میدان شهید عابدی و اصلاح هندسی تقاطع بلوار شهید عابدی و بلوار حضرت خدیجه سلام الله علیها )فاز دوم( با 
هدف کاهش بار ترافیکی خبر داد. سید ابوالفضل کشفی گفت: با توجه به بازدید و تاکید شهردار یزد، طرح احداث میدان مذکور با هدف کاهش بار ترافیکی تقاطع بلوار شهید عابدی و بلوار حضرت 
خدیجه)س( در دستور کار قرار گرفت. وی افزود: با توجه به آزادسازی قریب الوقوع بلوار حضرت خدیجه)س( در فاز دو و پیش بینی رفع مشکلات ترافیکی آینده در محل تقاطع، این اقدام در کمتر از 

یکماه آینده به اتمام می رسد.
مدیر منطقه چهار شهرداری یزد تصریح کرد: این منطقه در خصوص جمع آوری آسفالت، زیرسازی و آسفالت میدان به متراژ ۳۵۰۰ مترمربع، جدول گذاری ۵۰۰ مترطول و لوله گذاری جوی آب 

۱۰۰ متر طول، ۱۸ میلیارد ریال )بدون هزینه آزادسازی املاک در مسیر اجرای طرح مذکور( برای اجرای این پروژه هزینه کرده است. 
کشفی ضمن پوزش از همشهریان ساکن در این منطقه به واسطه تاخیر در اجرای پروژه به دلیل بارش نزولات آسمانی و اختلال در رفت و آمد آنها، تاکید کرد که این پروژه بزودی به اتمام می رسد.

اخیراً سامانه بازارگاه 
برای توزیع کالاهای 

اساسی احیا شد تا خرید 
و فروش از این طریق 

انجام گیرد، اما مجدداً 
توزیع شکر توسط 

اتحادیه بنکداران انجام 
گرفت و قیمت آن از ۳9 
هزار به ۲۸ هزار تومان 

رسیده است.

میزان مصرف شکر در ماه رمضان و ایام نوروز به پیک مصرف می رسد و کمبود یا عدم عرضه نامناسب در بازار می تواند به نوسان قیمت منجر 
شــود، اما با توجه به حجم واردات شــکر پیش بینی می شود که در ماه رمضان مشکلی در تأمین شکر و نوسان قیمت نداشته باشیم. این در حالی 
اســت که ۳ محموله کشــتی شــکر در بنادر تخلیه شده اند که با استمرار روند واردات، نگرانی برای تأمین شکر ماه رمضان وجود ندارد، در همین 

راستا همه ساله بخشی از نیاز کشور از طریق واردات تأمین می شود.
با توجه به ازدیاد تقاضا برای خرید شــکر در ماه رمضان پیش بینی شــده اســت که میزان مصرف در این ماه به ۲۴۰ هزار تن برسد، در همین 

راستا واردات مستمر از التهاب و نوسان قیمت در بازار جلوگیری می کند.
غلامحسین بهمنی، دبیر اسبق انجمن تصفیه کنندگان شکر با اشاره به اینکه همه ساله در ۶ ماهه نخست سال مصرف شکر نسبت به ۶ ماهه 

دوم بالاتر است، می گوید: ماهانه در ۶ ماهه اول سال ۲۷۰ تا ۲۸۰ هزار تن شکر مصرف می شود.
بهمنی یادآور شــده اســت: طبق آمار سال گذشته یک میلیون و ۴۵۰ هزار تن شــکر تولید شد که بر این اساس یک میلیون تن کسری نیاز 

کشور از طریق واردات تأمین می شود.
وزارت جهاد کشــاورزی نیز تمهیداتی برای تأمین شــکر در ایام تقاضای بالا برای مصرف شکر درنظر گرفته است. به طوری که برای شب عید 

و ماه رمضان ۳۰ هزار تن شکر برای مصرف خانوار از محل بخش دولتی به استان ها تحویل داده شده است.

  تخصیص 1۰۰ هزار تن شکر برای صنف و صنعت
مســعود امراللهی، مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت 
جهاد کشــاورزی با بیان اینکه مشکلی در تأمین شکر مورد نیاز بازار نداریم، 
گفته است: بیش از ۱۰۰ هزار تن شکر از محل بخش خصوصی نیز در سامانه 
بازارگاه بارگذاری شده که برای صنف و صنعت قابل دسترس است و می توانند 

به هر میزانی که نیاز دارند، خریداری کنند.
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
تصریح کرده است: بازرسان مربوطه بر بازار شب عید و ماه رمضان نظارت های 
لازم را دارند و چنانچه گرانفروشی در بازار باشد حتماً بازرسان سازمان حمایت 

با آن برخورد خواهند کرد.
اتحادیه بنکداران و عمده فروشــی های بازار یکــی از اتحادیه های مهم در 
توزیع کالاهای اساســی است که برای جلوگیری از رشد قیمت شکر در ازای 
مســتندات ارائه شــده مبنی بر فروش این کالا، ســهمیه بعدی را در اختیار 

واحدهای صنفی قرار می دهد.
اتحادیه بنکداران به واحدهای صنفی دارای جواز، یک تن شــکر و یک تن 
برنج اختصاص می دهد و آنها موظف هستند مستندات فروش یک تن کالای 
دریافت شــده را به مباشران اتحادیه بدهند و آنها نیز حواله های فروش را به 
اتحادیه بنکداران ارائه می دهند. با این روش جلوی نوســان قیمت در بازارها 

گرفته می شود.
اخیراً سامانه بازارگاه برای توزیع کالاهای اساسی احیا شد تا خرید و فروش 
از این طریق انجام گیرد، اما مجدداً توزیع شکر توسط اتحادیه بنکداران انجام 

گرفت و قیمت آن از ۳9 هزار به ۲۸ هزار تومان رسیده است.
 

  قیمت گذاری دستوری برای شیرینی شب عید و ایام نوروز نداریم
تولیدکنندگان و شیرینی فروشان نیز به طور مستقیم حواله شکر را از وزارت 
جهاد کشاورزی دریافت می کنند. بنابراین قیمت این محصول بالا نخواهد رفت 
و شکر با قیمت مصوب به دست تولیدکنندگان می رسد. شیرینی پزان شکر را با 
قیمت ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان به اضافه یک درصد ارزش افزوده دریافت می کنند.

همزمانی عید نوروز و ماه رمضان، مصرف شیرینی در کشور را بالا می برد. 
علی بهره مند رئیس اتحادیه قنادان، شیرینی فروشــان و کافه قنادی تهران با 
توجه به آزادســازی نرخ کالاهای اساســی همچون آرد و افزایش قیمت سایر 
مواد اولیه تولید کیک و شیرینی تأکید کرده است: هیچ قیمت گذاری دستوری 
برای شــیرینی شــب عید و ایام نوروز سال ۱۴۰۳ نداریم، اما مردم می توانند 
هرگونه گرانفروشــی را به اتحادیه و سازمان تعزیرات حکومتی گزارش کنند. 
بهره مند افزوده است: شیرینی فروشی های درجه یک و دو بر اساس مواد مورد 
استفاده و عرضه و تقاضا قیمت ها را تعیین می کنند. به گفته وی، بحث نظارت 
برعهده واحدهای نظارتی و ســازمان صمت استان تهران است، اما طبق روال 
همیشه در ایام خاص نظارت های بازرسان اتحادیه قنادان نیز در بحث کیفیت 

و عملکرد تشدید می شود.
امسال قیمت هر کیلوگرم شیرینی  تر و خامه ای بر حسب کیفیت بین ۱۸۵ 
تا ۲۵۰ هزار تومان، شیرینی دانمارکی، زبان و پاپیونی بین ۱۲۰ تا ۱۷۰ هزار 
تومان و کیک یزدی بین ۸۰ تا ۱۲۰ هزار تومان در شیرینی فروشی های درجه 

یک و دو به فروش می رسد.
قیمــت زولبیا و بامیه هم برای ماه رمضان در واحدهای صنفی درجه یک 
۱۷۰ هزار و در واحدهای درجه دو ۱۴۰ هزار تومان تعیین شــده اســت. این 

نرخ دولتی است و برای ماه مبارک هر سال مصوب می شود.

افزایش 4۰۰۰ بشکه ای تولید نفت در شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان

افتتاح  نمایشگاه قرآن و عترت با عنوان »می خوانمت« در یزد 

قطعاً واردات برنج انجام نخواهد شد

بــا تــلاش شــبانه روزی کارکنان عملیاتی شــرکت بهــره برداری نفــت و گاز 
مسجدســلیمان و همکاری بخش های فنی و خدمات،پس از گذشت بیش از ۵ سال 
 توقــف تولید، واحد بهره برداری و نمکزدایی لب ســفید در مــدار تولید قرار گرفت 
که با این اقدام روزانه حداقل ۴۰۰۰ بشکه به توان تولید نفت خام این شرکت اضافه 

می گردد.
مدیرعملیات شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان با اعلام خبر بالا اظهار 
داشت: این موفقیت پس از انجام اصلاحات و اقدامات تعمیراتی لازم و صرف چندین 
هفته کار مداوم عملیاتی توسط تیم های مختلف متشکل از بخش های فنی و عملیاتی 

این شرکت حاصل گردید .
واحد، عملیات پیش راه اندازی این واحد فرآورشــی شامل اکسیژن زدایی از خطوط مهندس داود کیانی افزود: پس از دریافت مجوزات لازم جهت راه اندازی مجدد این 

لوله،مخازن و تأسیســات فرآورشــی با تزریق گاز نیتروژن توسط اداره عملیات بهره 
برداری آغاز گردید.

وی ادامــه داد: طی این عملیات،تزریق نیتروژن بصــورت ایمن در خطوط لوله و 
تأسیسات واحد بهره برداری جهت اکسیژن زدایی و ایجاد شرایط مناسب جهت تولید 
و جریان نفت به تأسیســات انجام شد و پس از ایجاد شرایط ایمن،تولید نفت در این 

واحد آغاز گردید.
بــه گفتــه ی این مقــام مســئول، در ایــن عملیات گــروه هــای مختلفی از 
مدیریت های فنی،عملیاتی وســتادی شــامل: بهره برداری-نگهــداری و تعمیرات-
 تعمیرات خطوط لوله-آزمایشــگاه شیمیایی-HSE – مهندســی نفت-بازرسی فنی

 و خدمات چاه ها حضور داشتند.

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛یزد - در مراســمی با حضور استاندار و مسئولان 
استانی، نمایشگاه قرآن و عترت استان یزد با عنوان »می خوانمت« در محل تالار مرکزی 

یزد آغاز به کار کرد.  
در مراسمی نخستین نمایشگاه کشور که پیش از ماه مبارک رمضان با محوریت قرآن 
و عترت برگزار می گردد با حضور مهران فاطمی استاندار یزد، آیت الله سید محمد کاظم 
مدرسی امام جمعه بخش مرکزی یزد، احسان عابدی مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

یزد و جمعی مسئولین استان در محل تالار مرکزی یزد افتتاح شد .  
استاندار یزد در حاشیه این مراسم با اشاره به اینکه الحمد الله در استان فعالیت های 
قرآنی خوبی انجام شده است و تشکل های قرآنی فعال هستند تصریح داشت : فعالیت ها، 
تشکل ها و محصولات قرآنی در استان به تعداد زیاد وجود دارد و هر سال به مناسبت ماه 
مبارک رمضان نمایشگاه قرآن و عترت در استان برپا می شود. و این نمایشگاه به عنوان 

ویترین فعالیت ها و محصولات قرآنی می درخشد.
مهران فاطمی  با بیان اینکه در کمترین خانه ای از استان یزد است که عطر و بوی 

قرآن نباشــد و مجموعه ها و جلســات خانگی قرآنی در یزد رونق دارد اظهار امیدواری 
کرد مردم ازاین نمایشگاه  و محصولات متنوع و خدمات ارزشمندی که ارائه شده نهایت 
استفاده را ببرند.احسان عابدی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان یزد نیز با بیان 
اینکه موسساتی از استان های قم،شیراز ،تهران و مشهد در این نمایشگاه  حضور دارند 
اظهار داشت : دهمین نمایشگاه قرآن و عترت یزد شامل غرفه های معرفی فعالیت ها و 
محصولات قرآنی دیجیتال، کتاب و محصولات فرهنگی و فعالیت موسسات قرآنی در محل 
تالار مرکزی یزد از ۱۷ تا ۲۱ اسفند از ساعت ۱۶ الی ۲۲ برای بازدید عموم دایر است.

وی از برنامه های جانبی اعم از محافل، نشست های قرآنی و برنامه هایی ویژه کودکان 
و نوجوانان در این نمایشگاه خبر داد و خاطرنشان کرد :هدف از برپایی نمایشگاه قرآن و 
عترت ترویج فرهنگ قرآن و عترت)ع( در بین اقشار مختلف و همچنین آشنایی مردم و 

علاقه مندان به علوم قرآنی با جدیدترین آثار و تولیدات در این حوزه است.

معاون امور زراعت وزیرجهاد کشاورزی با قبول واردات بیش از نیاز برنج به کشور در 
ســال گذشته و منتهی به اوایل امسال را که باعث خرید نشدن برنج شالیکاران استان 

مازندران و گلایه شدید آنها شده بود، را در سه عامل اعلام کرد.
علیرضا مهاجر درحاشیه نوزدهمین همایش ملی برنج درمحل معاونت مؤسسه تحقیقات 
برنج کشور درآمل در گفت وگو با خبرنگار ایسنا گفت: دوره پایانی بیماری کرونا، تحریم 
اقتصادی کشور و اوج گرفتن جنگ روسیه و اوکراین که به یک باره باعث ایجاد تحولات 
غیرقابل پیش بینی جهانی شده بود و از سوی دیگر با توجه به چنین شرایطی کشور هم 

نیاز به تأمین آذوقه حداقل تا دو سال را داشت.
وی افزود: این عوامل باعث افزایش بیش از حد واردات برنج به کشور شد و بعد از تب 
وتاب بیماری و جنگ روسیه و اوکراین، دولت بلافاصله دستور توقف واردات برنج را داد.

معاون امور زراعت وزیرجهاد کشاورزی با بیان اینکه درحال حاضر تولید برنج سفید 
درکشور حدود ۲ میلیون و۵۰۰ هزار تن است و نیاز واقعی کشور براساس جمعیت فعلی 
به ۳ میلیون و۲۰۰ هزار تن است، تصریح کرد، در شرایط عادی نیاز به واردات برنج کمتر 
از ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار تن است که این مقدار هم باید مدیریت و در زمان مناسب آن که 

به تولید کننده داخلی آسیبی نرسد، انجام شود.
مهاجر با تأکید براینکه دولت هم نظرش بر این هست که واردات برنج را باید مدیریت 
کرد، افزود: به دولت پیشنهاد دادیم تحت هیچ شرایطی در زمان تولید برنج داخلی، اصلًا 

اجازه واردات و حتی توزیع برنج خارجی در بازارانجام نشود.
وی افزود: معتقدیم که درابتدا باید کشاورز، محصول تولیدی خود را بدون دغدغه و 

آرامش خاطر بفروشد و پس از آن دولت ورود و مدیریت کند.
معاون امور زراعت وزیرجهاد کشاورزی همچنین درخصوص اعلام قیمت برای سال 
زراعــی جدید نیز گفت، ما نمی خواهیم که درخصوص برنج بحث قیمت را بیاوریم که 
کشاورز در تنگنا قرار بگیرد و اگر بخواهیم قیمت را دولتی و یا کف قیمت بازار محاسبه 
و اعلام کنیم، قطعاً کشــاورز متضرر خواهد شــد و ما نمی خواهیم کشاورز زیان ببیند. 
مهاجر با تأکید بر اینکه برای سال زراعی پیش رو قطعاً واردات برنج انجام نخواهد شد، 
تصریح کرد، در این راســتا حتی برنج مازاد سال زراعی تابستان امسال که در انبارها و 
شالیکوبی ها باقی مانده، دستور داده شده تا هم دولت و بخش خصوصی تا هرمقداری که 
موجود هست، خریداری کند. وی ابراز امیدواری کرد، با سیاست های تشویقی و حمایتی 
که دولت برای شالیکاران در سال زراعی آتی پیش بینی کرده، با دراختیار گذاشتن کود 
شیمایی به مقدار مورد نیاز کشاورز و اعمال قیمت اختیاری کشاورز، تولید برنج درسال 

زراعی آینده ازمقدار بیش از دو میلیون و۵۰۰ هزار تن عبور کند.

  امضای تفاهم نامه همکاری توسعه زنجیره گیاهان دارویی
تفاهم نامه همکاری توسعه زنجیره گیاهان دارویی بین وزارت جهاد کشاورزی و سازمان انرژی اتمی امضا شد.

 در راستای تعامل سازنده و با هدف استفاده از ظرفیت های فنی و علمی و نتایج یافته های نوین و سایر ظرفیت های سازمان انرژی اتمی ایران در زمینه ارتقا و توسعه زنجیره های گیاهان دارویی کشور و با هدف دستیابی به اهداف و اولویت های طرح ملی گیاهان دارویی، 
تفاهم نامه ای بین حسین زینلی مشاور وزیر جهاد کشاورزی و مجری طرح گیاهان دارویی با سید پژمان شیرمردی معاون سازمان انرژی اتمی و مدیرعامل شرکت توسعه کاربرد پرتوهای ایران منعقد شد.

این تفاهم نامه در نشستی در محل سازمان انرژی اتمی با حضور معاونین و کارشناسان پس از تبادل اطلاعات فنی منعقد و مقرر شد در بخش های مختلف از جمله توسعه تجهیزات نوین فرآوری، ضدعفونی گیاهان دارویی، ارتقای کیفیت محصولات و استفاده از دستاوردهای 
علمی سازمان انرژی اتمی در بخش کشاورزی به ویژه گیاهان دارویی، همکاری های لازم صورت گیرد.
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همدلی و همکاری عامل 
رسیدن به اهداف توسعه ای 
شهر است

شهردار کرمانشاه بر عملکرد موثر شهرداری کرمانشاه در اجرای عملیات انتخابات اشاره کرد و گفت: اقدامات شهرداری در سال جاری نسبت به سال گذشته روند مطلوبی داشته است.
جلسه شورای مدیران شهرداری با حضور شهردار کرمانشاه، معاونان و مدیران مناطق و سازمان های شهرداری برگزار شد.

نادر نوروزی در این جلسه با تأکید بر ایجاد همدلی و همراهی بین مجموعه مدیران شهرداری، اظهار کرد: مجموعه مدیران شهرداری باید یک تیم باشند و همدل و همراه با یکدیگر برای رسیدن به اهداف توسعه ای 
شهر کرمانشاه تلاش کنند و حتی اگر اختلاف نظری وجود دارد باید بصورت درونی حل شود. وی افزود: برای ایام پایانی سال و تقارن عید نوروز و ماه رمضان، باید شهرداری برنامه های مختلفی را تدارک ببیند و پروژه های 
عمرانی و زیباسازی نیز باید سرعت بیشتری گیرند.شهردار کرمانشاه تصریح کرد: تا پایان سال ساعات کاری شهرداری تا ساعت پنج عصر است و لازم است تمامی پرسنل برای رسیدن به اهداف و خدمات بیشتر به 
شهروندان از هیچ تلاشی دریغ نورزند، وی اضافه کرد: شهرداری کرمانشاه در اجرای عملیات انتخابات سربلند بود و به بهتر برگزار شدن انتخابات کمک کرد، جا دارد از زحمات همه کارکنان و پرسنل که در راستای بهتر 

برگزار شدن انتخابات تلاش کردند تشکر کنم.

کریم حسن پور      |   میدان های سپهر و جفیر نیز که بهره برداری رسمی شدند، حدود ۱۵ سال پیش طی قراردادی در قالب بیع متقابل به 
یک شرکت خارجی واگذار شدند اما کاری از پیش نبرد. 

   بهره مندی مردم روستای تنب سیک شهرستان 
بندرلنگه از نعمت آب آشامیدنی سالم و بهداشتی

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان از پایان پروژه 
آبرسانی به روستای تنب ســیک شهرستان بندرلنگه 

خبر داد.
 عبدالحمید حمزه پور با بیان اینکه روستای تنب سیک 
دارای ۱۰۰ خانوار و ۴۰۰ نفر جمعیت است، افزود: بهره 
مندی از نعمت آب شرب سالم و بهداشتی آرزوی دیرینه 
مردم این روستا بود که خوشبختانه این مهم در دولت 

مردمی محقق شد.
 وی افزود: آبرســانی به روستای تنب سیک با همکاری 
قرارگاه سازندگی امام حسن مجتبی)ع( نیروی دریایی 
سپاه و در قالب جهاد آبرسانی صورت گرفته است و این 
پروژه شــامل احداث یک باب مخزن ۱۰۰ مترمکعبی، 
۷ باب حوضچه شــیرآلات، ۵۵۰۰ متــر لوله گذاری 
خط انتقال، ۴۰۰۰ متر شــبکه توزیع و نصب انشعابات 

مشترکین می باشد.

  تکمیل پروژه آبرسانی به 8 روستای شهرستان 
جاسک با اعتبار ۱800میلیارد ریال

 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان از تکمیل 
پروژه آبرسانی به 8 روستای شهرستان جاسک در قالب 
جهاد آبرسانی خبر داد و گفت: با تکمیل این پروژه، بالغ 

بر ۷ هزار نفر به آب شرب پایدار دست پیدا کردند.
عبدالحمید حمزه پور افزود: آب شرب این روستاها از دو 
حلقه چاه واقع در سدیچ تامین می شود که دارای آب با 

کیفیت و پایداری است.
وی ادامه داد: برای تامین آب این روستاها، 3۷ کیلومتر 
خط انتقال، ۵ کیلومتر شــبکه توزیع اجــرا و یکهزار 
مترمکعب مخزن و 2 باب ایســتگاه پمپاژ احداث شده 

است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان تصریح کرد: 
تا پیش از این، روستاهای یاد شده به صورت جیره بندی 
تامین آب می شدند که با تکمیل این پروژه، وضعیت آب 

این روستاها پایدار شد.
به گفته وی، بــرای تکمیل ایــن پروژه هــا، اعتباری 
بالغ بر ۱8۰۰ میلیــارد ریال از محــل اعتبارات جهاد 
آبرســانی)قرارگاه امام حســن مجتبی)ع( هزینه شد 
که روستاهای عبد، محمد آباد، ســورچاه بالا و پائین، 
زیگدف، سدیچ، گوهرت و گشــمی از اجرای این پروژه 

ها بهره مند شدند.
حمزه پور با اشاره به اقدامات ماندگار دولت سیزدهم در 
اجرای پروژه های آبرسانی افزود: خوشبختانه با اقدامات 
ماندگار دولت، شاهد بهبود وضعیت آبرسانی در استان 
هرمزگان هستیم که باعث ماندگاری جمعیت در روستا 
و افزایش شاخص بهره مندی در شرقی ترین نقطه استان 

هرمزگان شده است.

  موافقت اصولی ۲۴ طرح تازه پتروشــیمی در 
سامانه دولت صادر شد

مدیر سرمایه گذاری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
گفت: سال ۱۴۰2 موافقت اصولی 2۴ طرح پتروشیمی 
در سامانه دولت صادر شده است. به نقل از شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی، رضا نکویی در حاشیه برگزاری دومین 
نشست کارگروه تخصصی بازار سرمایه اظهار کرد: پس از 
نخستین همایش تأمین مالی و سرمایه گذاری در صنعت 
پتروشیمی که با استقبال خبرگان بازار سرمایه روبه رو 
شد و پیامد آن تشــکیل کلینیک تأمین مالی صنعت 
پتروشیمی بود، نشست هایی درباره تأمین مالی طرح های 

در حال ساخت پتروشیمی برگزار می شود.
وی افزود: با هدف تأمین مالی طرح های پتروشــیمی 
نشســت های تخصصی و فنی برگزار می شود تا بتوانیم 
این مشکلات را برطرف کنیم و به این منظور سه کارگروه 

تشکیل شده که یکی از آنها کارگروه بازار سرمایه است.
مدیر سرمایه گذاری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
ادامه داد: صنعت پتروشــیمی برای تأمین مالی توسعه 
طرح های خود ســالانه حدود ۷ میلیارد دلار ســرمایه 
نیاز دارد و بازار سرمایه توان تأمین این رقم را ندارد، اما 
نقش آفرینی فعالان بازار سرمایه می تواند راهگشا باشد 
و خبرگان این بازار می توانند ایده های نو را برای جذب 
سرمایه های تازه ارائه کنند.نکویی با بیان اینکه در دومین 
نشست کارگروه باراز سرمایه، نخستین ایده مطرح و با 
استقبال بســیار مطلوبی روبه رو شد، گفت: هم اندیشی 
و همکاری های آینده می تواند مســیر سرمایه گذاری و 
حضور بازار سرمایه در تأمین مالی صنعت پتروشمی را 
تسهیل کند.وی به مطرح شدن بحث تأمین سرمایه از 
ارزهای در دست مردم و جذب سرمایه های خرد و خارج 
از کشور اشــاره و اظهار کرد: ایده مطرح شده باید مورد 
بررسی کارشناســی و فنی قرار گیرد تا بتوان در مورد 
اجرای آن اقدام کرد. امید است در نشست آتی بتوان این 

موضوع را نهایی کرد.
مدیر سرمایه گذاری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با 
بیان اینکه دو ایده تازه نیز در نشست آینده بررسی خواهد 
شد، گفت: خوشــبختانه خبرگان بازار سرمایه نظرها و 
دیدگاه های بسیار خوب و کارشناسی را برای تأمین مالی 
طرح های پتروشیمی مطرح می کنند و همکاری میان 
خانواده بزرگ صنعت پتروشــیمی ایران و بازار سرمایه 
می تواند اثربخش باشد.نکویی اظهار کرد: ایده های نو و 
تازه ای که در این نشست ها مطرح شده است می تواند به 
تأمین مالی طرح های پتروشیمی با استفاده از روش های 

نو منجر شود.

توسعه میدان های 
مشترک غرب کارون 

در دو سالی که از دولت 
سیزدهم می گذرد، 

۶0 حلقه چاه جدید به 
چاه های میدان آزادگان 

اضافه شده که افزایش 
۶۵ هزار بشکه ای تولید 

نفت را به دنبال داشته 
است.

توسعه میادین نفتی سپهر و جفیر در دولت سیزدهم 

مدیر امور مالی و ذیحساب شرکت برق منطقه ای خوزستان منصوب شد 
با حکم مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان یعقوب دانشی به عنوان مدیر 

امور مالی و ذیحساب این شرکت منصوب و معارفه شد.
در نشســتی که بــا حضور علی اســدی مدیرعامل و مدیران این شــرکت، امید 
احمــدی نماینــده وزیر مدیرکل امــور اقتصاد و دارایی خوزســتان و ســید طاهر 
 موســوی راد معــاون نظارت مالــی و رئیس خزانه معین خوزســتان برگزار شــد، 
یعقوب دانشی به عنوان مدیر امور مالی و ذیحساب منصوب و از تلاش های چندین ساله 
علی امینی در این مســئولیت قدردانی به عمل آمد و وی به عنوان مشاور مدیرعامل 

در امور مالی منصوب شد.
از جمله وظایف مدیر امور مالی و ذیحســاب شــرکت برق منطقه ای خوزســتان 
می تــوان به انجــام وظایف و اختیارات به عنــوان  ذیحســاب وزارت اقتصاد و امور 
 دســتورالعمل ها، بخشنامه ها، آیین نامه های مالی، و سیستم متحدالشکل حسابداری  دارائــی بر اســاس قوانین و مقــررات مالی و ذیحســابی، نظارت بر حســن اجرای

وزارت نیــرو و اســتانداردهای مالــی، تعیین و پیشــنهاد اهداف اصلی و اساســی 
مدیریت مالی در چارچوب رســالت شــرکت، تهیه صورت های مالــی میان دوره ای 
و ســالیانه جهت ارســال به مدیریت شــرکت و مراجع ذیصــلاح و همچنین تهیه 
تــراز ماهیانه حســاب ها و دفاتر قانونی و تنظیم و پیشــنهاد بودجــه مدیریت مالی 
 و نظــارت و تایید درخواســت وجــوه از خزانه و تنظیم و اجرای تســهیم نقدینگی

 شرکت در چارچوب بودجه نقدی، اشاره کرد.در همین رابطه سید رحمت الله اکرمی خزانه دار 
کل کشور نیز در حکمی انجام امور ذیحسابی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان را 
 به یعقوب دانشی محول کرده است.بر اساس این گزارش، یعقوب دانشی پیش از این

 مدیر دفتر مدیریت استراتژیک و بهره وری بوده و رئیس اداره رسیدگی به حساب ها 
در امور مالی را نیز در کارنامه دارد. وی همچنین فرمانده پایگاه مقاومت بسیج شرکت 

برق منطقه ای خوزستان است.

بهره برداری از میادین نفتی تمام ایرانی با حضور رئیس جمهور درغرب کارون؛ میادین نفتی ســپهر و جفیر با قراردادی به میزان 
سرمایه گذاری 2.8 میلیارد دلار با مدت زمان 2۰ سال و با میانگین تولید روزانه ۵۰ هزار بشکه نفت صادراتی به بهره برداری رسید.
میدان سپهر سال ۱3۹۱ کشف شد و نفت درجای آن ۴.۵ میلیارد بشکه و نفت قابل استحصال آن ۴۵۰ میلیون بشکه برآورد می شود.

میادین نفتی ســپهر و جفیر در منطقه غرب کارون به فاصله ۶۰ کیلومتری متری از جنوب غربی شــهر اهواز واقع شده که در 
راســتای سیاســت های دولت سیزدهم و وزارت نفت برای توسعه میادین نفتی و افزایش تولید نفت، برنامه جامع توسعه و تولید از 
میادین نفتی سپهر و جفیر در شرکت ملی نفت ایران طرح ریزی شد که مسئولیت آن به شرکت مهندسی توسعه نفت از شرکت های 

فرعی شرکت ملی نفت ایران واگذار شد.
این دو میدان نفتی در استان خوزستان را می توان جوان ترین میدان های نفتی ایران دانست که با شروع به کار دولت سیزدهم 

استفاده حداکثری از ساخت داخل در توسعه آن، اولویت قرار گرفت.
میزان تولید بیشینه در این طرح ۱۱۰ هزار بشکه در روز است که این طرح با آغاز به کار دولت سیزدهم و پیگیری شرکت ملی 
نفت ایران و شتاب بخشی در اجرای پروژه برای جبران عقب افتادگی ها با اتکا بر مدیریت، دانش و سرمایه ایرانی در سال ۱۴۰2 به 

بهره برداری رسید.
تعداد چاه ها تا پایان قرارداد )2۰ سال( ۱3۰ حلقه چاه و میزان تولید بیشینه ۱۱۰ هزار بشکه نفت در روز تعیین شده است.

درحال حاضر ظرفیت تولید در این میدان ها ۵۰ هزار بشــکه نفت در روز بوده و فاز یک از نظر زمان بندی برای توســعه این دو 
میدان نفتی به پایان رسیده و از اسفندماه نیز فاز دوم آغاز شده است.

تولید نفت ایران در غرب کارون با توسعه میدان های مشترکی مانند آزادگان، یادآوران و یاران از سال های پیش آغاز شده که در 
این بین، میدان های آزادگان شمالی و جنوبی، یاران شمالی و جنوبی و یادآوران در اولویت توسعه قرار گرفتند.

توسعه ای که کماکان ادامه دارد و حتی برای میدان آزادگان که بزرگ ترین میدان مشترک نفتی ایران است، طرح توسعه یکپارچه 

با حضور کنسرسیومی از بانک ها و شرکت های ایرانی تشکیل شده است.
عبدالله عذاری، مدیرعامل شرکت نفت وگاز اروندان گفته است که میدان آزادگان در دولت سیزدهم 
نسبت به دولت قبل ۴3 درصد افزایش تولید داشته و یکی از دستاوردهای بزرگ این شرکت در این 
دولت اســت و افزود: اکنون 8۶ درصد میادین مشــترک در این میدان واقع شده و بزرگترین میدان 

نفتی ایران آزادگان در غرب کارون و در این شرکت تعریف شده است.
از قرار معلوم، تولید نفت در میادین غرب کارون در دولت سیزدهم نسبت به دولت قبل ۱۴ درصد 

افزایش داشته است.
توســعه میدان های مشــترک غرب کارون در دو ســالی که از دولت سیزدهم می گذرد، ۶۰ حلقه 
چاه جدید به چاه های میدان آزادگان اضافه شده که افزایش ۶۵ هزار بشکه ای تولید نفت را به دنبال 

داشته است.
اگرچه تولید از میدان های مشــترک غرب کارون اهمیت ویژه ای دارد، اما در کنار آنها، دو میدان 
مستقل سپهر و جفیر قرار دارد که تا چند سال گذشته هیچ فعالیت توسعه ای روی آنها انجام نشده بود.

با تدوین قراردادهای جدید نفتی در سال های قبل، توسعه میدان های سپهر و جفیر در قالب این 
الگوی قراردادی به یک شرکت اکتشاف و تولید ایرانی واگذار شد. اگرچه چند سال از تولید نفت در 
میدان های آزادگان و یادآوران می گذشت، اما ناشناخته  بودن میدان های سپهر و جفیر کار توسعه را 

پیچیده تر می کرد.
با این حال شرکت گسترش انرژی پاسارگاد قراردادی به ارزش 2.8 میلیارد دلار برای توسعه این 
میدان ها در سه فاز امضا کرد. قراردادی که به واسطه الگوهای جدید قراردادهای نفتی ایران اگر در هر 

مرحله ای اهداف تولیدی محق نشود، سرمایه گذار با وجود هزینه بالا اما بهره ای نخواهد برد.
این قرارداد 2۰ ساله که با هدف تولید نفت از یکی از عمیق ترین و پرفشارترین لایه های نفتی ایران 
امضا شــد، سرانجام نخستین قرارداد از قراردادهای جدید نفتی بود که به تولید نفت منجر شده تا با 

اجرای کامل آن، ۵۴۰ میلیون بشکه نفت قابل برداشت در اختیار ایران باشد.
وزیر نفت، بیان اینکه وزارت نفت دولت ســیزدهم برای توســعه غرب کارون منتظر شرکت های 
خارجی نمانده اســت، گفت: امروز شاهد آن هستیم که میدان های مشترک در این منطقه به دست 

شرکت های توانمند ایرانی توسعه می یابد.
جواد اوجی افزود: با امضای قراردادهای توسعه ای و راه اندازی پروژه های تازه در منطقه غرب کارون، 
دســت شــرکت ملی نفت ایران برای ایجاد اشتغال در این مناطق بویژه در استفاده از نیروهای بومی 
بازتر خواهد شــد و افزود که توســعه و سرمایه گذاری همه میدان های مشترک نفتی غرب کارون در 
خوزستان در اختیار پیمانکاران ایرانی است و ما توسعه را شرطی نکردیم و منتظر خارجی ها نماندیم.

اوجی ادامه داد: هم اکنون مقدار برداشت روزانه نفت از میدان های غرب کارون حدود ۴۵۰ هزار بشکه 
و سهم تولید در میدان های مشترک سه برابر میدان های مستقل است.

وی افــزود: ملت ایران منتظر خبرهای خوبی درباره امضای قراردادهای نفت و گاز برای توســعه 
میدان های مشترک و تکمیل توسعه میدان های هیدروکربوری باشند، توسعه میدان های غرب کارون 
2۰ سال پیش مشروط به حضور خارجی ها بود، اما امروز هیچ مستشار خارجی در غرب کارون نیست.

وزیر نفت تأکید کرد: در دوران فعالیت دولت ســیزدهم غرب کارون متحول شده و هیچ میدان و 
طرحی را نداریم که قرارداد آن در این دولت امضا نشــده باشــد، به طوری که قراردادهای میدان های 

یاران، یادآوران، سهراب و طرح یکپارچه آزادگان را در این دولت نهایی کردیم.
اوجی گفت: همه میدان های ما در غرب کارون که در زمره مهم ترین میدان های مشــترک نفتی 
کشــور قرار دارند، در حال تولید هستند و با قراردادهای تازه، برداشت روزانه یک میلیون بشکه ای از 

غرب کارون هدفگذاری شده است.
وی افزود: افزون بر این گام نخست توسعه میدان آزادگان جنوبی بزودی به طور کامل به بهره برداری 
می رسد، 2۰ سال پیش قرار بود ژاپنی ها این میدان را توسعه دهند، اما کاری نکردند، بعد هم دوباره 

چینی ها آمدند و کاری از پیش نبردند.
وزیر نفت ادامه داد: در دولت گذشته هم اتفاق جدی برای توسعه میدان  آزادگان رخ نداد، اما ان شاءالله 
این طرح توسعه ای طی چند ماه آینده تکمیل می شود و با ظرفیت برداشت روزانه 2۰۰ هزار بشکه ای به 
بهره برداری می رسد، این طرح مهم ترین و بزرگترین طرح توسعه میدان نفتی طی دو دهه اخیر است.

اوجی با تأکید بر اینکه در منطقه غرب کارون ۹ میدان نفتی وجود دارد که ۶ میدان از این تعداد 
مشــترک هستند، گفت: هم اکنون نسبت برداشت نفت از میدان های مشترک به میدان های مستقل 
سه به یک است؛ میدان های سپهر و جفیر نیز که بهره برداری رسمی شدند، حدود ۱۵ سال پیش طی 

قراردادی در قالب بیع متقابل به یک شرکت خارجی واگذار شدند اما کاری از پیش نبرد.
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استان بوشهر از دیرباز دارای غنای قرآنی بوده است 

ایران آماده صدور خدمات فنی و مهندسی در صنعت گاز

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان بوشهر گفت: استان بوشهر از دیرباز به 
واسطه افراد برجسته و شاخص دارای غنای قرآنی بوده است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر، عبدالرحیم 
افروغ مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در گردهمایی قرآنیان بوشهر، بیان کرد: 
زحمت، تلاش و الفت پیشینیان در ارتباط با فعالیت در حوزه قرآن می بایست پررنگ 
جلوه داده می شد که این مولفه در روز ۱۶ اسفند همزمان با سالروز درگذشت آیت  الله 

میرزا حسین معتقد اهرمی نامگذاری شد.  
وی گفت: اســتان بوشهر از دیرباز به واسطه افراد برجسته و شاخص دارای غنای 
قرآنی بوده و فعالیت های ارزشمندی را در حوزه گسترش علوم قرآنی به دیگر مناطق 

کشور انجام داده اند.  
افروغ انتصاب آیت الله صفایی بوشهر به نمایندگی ولی فقیه در استان و امام جمعه 
بوشهر یکی دیگر از نامگذاری روز قرآنی بوشهر در این تاریخ بیان کرد، افزود: احیای 
هویت قرآنی، احیای هویت مقاومتی و احیای هویت اصیل در طول قرن های مختلف  

برای جهان بشریت را  به معنای واقعی رساند.  

وی اظهار کرد: امروز باید به مسئله یک اسلام یعنی فلسطین و غزه و استکبارستیزی 
قرآنی توجه کرد که باید این موضوع در موسســات، کانون ها، دارالقرآن، حسینیه ها و 

مساجد در محافل قرآنی تداوم یافته شود.  
دبیر شورای هماهنگی و گسترش فعالیت های قرآنی استان ادامه داد: نگاه و اهمیت 

رافت و مهربانی قرآنیان نسبت به بخش های مختلف همواره زبانزد بوده و این به واسطه 
انس و الفت به برترین کتاب آسمانی است.  

افروغ گفت: مجموعه دولت ســیزدهم و قطعا اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
تمام قدرت در خط و اهداف انقلاب اســلامی اســت و با افتخار در این راه به فعالیت 

خود ادامه خواهد داد.  
وی بیــان کرد: حفاظت و نگهبانی از خط قرمزهایی که شــهیدان برای آن جان 
دادند و بر عهد خود با آن سرمایه های معنوی پایبند خواهیم بود و این رسالتی است 

که بر همگان قرار دارد.   
افروغ اظهار امیدواری کرد با هم افزایی و تعامل بتوانیم شان و منزلت و جایگاه روز 

قرآنی بوشهر با راهبری روحانیون و اساتید قرآن احیاء کنیم.  
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر در پایان از قرآنیان، قرآن آموزان و 
قرآن دوستان که در طول حیات خود در این سرزمین با قرآن و مفاهیم آن در زندگی 

سرلوحه کار قرار دادند قدردانی کرد.
روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر  

اخیرا وزیر نفت از آمادگی ایران برای خدمات فنی و مهندسی خبر داده است و این 
نشان می دهد توانمندی ایران بیشتر از خام فروشی است .

 مدت زمانی است که در حوزه های مختلف به کشورهای همسایه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی صورت می گیرد، روزهای گذشته وزیر نفت در هفتمین نشست سران 
مجمع کشورهای صادرکننده گاز )جی ئی سی اف( در الجزایر با دیامانتینو آزودو، وزیر 
نفت آنگولا دیدار کرد و در این دیدار از امکان صدور خدمات فنی مهندسی به این کشور 
خبر داد.به گفته اوجی بیش از ۹3 درصد سوخت نیروگاه های ایران گاز طبیعی است، 
هدف ما جذب سرمایه از منابع داخلی و خارجی است، ضمن اینکه در خشکی و دریا 
ذخایر مطلوبی داریم و با قدرت و توانمندی کافی به دنبال توسعه آنها هستیم، همچنین 
در صنایع پایین دستی هم خودکفا شده ایم. همچنین صاحب دانش فنی و صادرکننده 
کاتالایست هستیم و قابلیت توسعه آن به همه کشورهای دوستدار فراهم شده است.

در این دیدار توانمندی های ایران و آنگولا در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی مطرح 
و قرار شد گروه های کارشناسی روی ظرفیت های موجود برای همکاری به ویژه درباره 

صادرات خدمات فنی و مهندســی و مسائل مورد نیاز آنگولا در صنایع پتروشیمی و 
سی ان جی کار کنند و در عین حال بازدیدهایی از دو کشور برای بررسی ظرفیت های 
همــکاری انجام شــود.البته جواد اوجی وزیر نفت ایران در دیــدار با جورابیک میرزا 
محمود اف، وزیر انرژی ازبکســتان با تشریح توانمندی های صنعت نفت ایران اذعان 
کرد هم اکنون این صنعت خودکفاســت و همه میدان های نفت و گاز ایران از ســوی 
شرکت های دانش بنیان توسعه می یابد.وی با اشاره به فناوری های پیشرفته به کاررفته در 
صنعت نفت و گاز کشور ادامه داد: هم اکنون مهندسان ایرانی بدون حضور کارشناسان و 
مستشاران خارجی در عمق ۶ هزار متری زمین چاه های نفت و گاز را حفاری می کنند.

وزیر نفت با اشــاره به اینکه صنعت نفت ایران با وجود تحریم های یکجانبه ایالات 
متحده آمریکا به خودکفایی کامل رسیده است، اظهار کرد: ما هم اکنون با بیش از ۴۰ 

کشور دنیا در حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی همکاری داریم.
البته موضوع به همین جا ختم نمی شود و وزیر انرژی ازبکستان هم در ادامه هدف 
از دیدار با وزیر نفت ایران را پیگیری اجرای توافق های امضاشده بین شوکت میرضیایف 

و ســیدابراهیم رئیسی، رؤسای جمهوری دو کشور اعلام کرد و گفت: رئیس جمهوری 
ازبکستان و دولت وی تأکید ویژه ای بر توسعه روابط با کشور ایران به ویژه صنعت نفت آن 
دارد.وی با بیان اینکه مسئولان ازبکستان اطلاع کاملی از توان بالای شرکت های ایرانی در 
اکتشاف، استخراج، انتقال و پالایش نفت و گاز دارند، اظهار کرد: بنده در نمایشگاه های 
بین المللی انرژی شاهد توانمندی ایرانیان در ساخت ابزارآلات و دستگاه های فوق پیشرفته 
صنعت نفت و گاز بوده ام.وزیر انرژی ازبکستان با تأکید بر اینکه ایرانیان نه تنها در حوزه 
نفت و گاز، بلکه با حمایت دولت خود در عرصه ماشین ســازی و ماشین آلات دوار نیز 
به خودکفایی رسیده اند، ادامه داد: از وزارت نفت ایران درخواست داریم تجربه و دانش 

فنی خود در این زمینه ها با صنعت نفت ازبکستان به اشتراک بگذارد.
میرزا محمود اف تصریح کرد: با توجه به بهبود شــرایط اقتصادی در ازبکســتان 
مصرف گاز و فرآورده های نفتی به شدت افزایش یافته است، از این رو یکی از حوزه های 
همکاری با صنعت نفت ایران می تواند در زمینه ساخت پالایشگاه نفت و گاز و توسعه 

میدان های گازی متمرکز باشد.
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معاون صنایع، ماشین آلات و تجهیزات وزارت صمت گفت:ریل گذاری و هدف اصلی دولت سیزدهم بازارهای صادراتی است.
محمد موسوی در آیین رونمایی و تحویل نخستین راکتورهای بومی فوق سنگین تولید متانول ماشین سازی اراک، افزود :دولت اتفاق بزرگی را رقم زده، کار زمانی تحویل گرفته شد که ۶۵ هزار نفر در 

صف تراکتور بودند و تولید این محصول از ۲۳ هزار به ۳۲ هزار و امسال به ۳۵ هزار تراکتور افزایش یافت.
وی بیان کرد: ۳۰ میلیون دلار امسال صادرات در بخش پشت خط تراکتور در کشور انجام شد.معاون وزیر صنعت ادامه داد: مسایل کارگری در این دولت حل شده و امروز هپکو در استان مرکزی از جایگاه 
خوبی برخوردار است.موسوی اظهار کرد: افتخار بزرگی در ماشین سازی اراک با ساخت راکتورهای فوق سنگین تولید متانول در ماشین سازی اراک رخ داده و برای افتخارات ایران همه باید روایتگری کنند.

وی گفت: برای این اتفاق بزرگ راه طولانی با شرایط سختی انجام شده است.معاون صنایع، ماشین آلات و تجهیزات وزارت صمت ادامه داد: ۷۰ درصد کار پارس جنوبی توسط متخصصان داخلی انجام 
می شود و ۷۰۰ میلیون دلار در فاز ۱۴ پارس جنوبی قرارداد با ماشین سازی اراک بسته شد.

ریل گذاری دولت سیزدهم 
بازارهای صادراتی است

گردشگران برای سفر به 
این منطقه ابتدا باید به 

شهر یاسوج سفر کرده و 
بعد از پیمایش مسافتی 
حدود۴۵ کیلومتری به 
بخش پاتاوه شهرستان 
دنا برسند و پس از عبور 

کردن از مناظر تاریخی و 
طبیعی پل پاتاوه به دنیای 

رازآلود و غار ناشناخته 
ایران در کهگیلویه و 

بویراحمد خواهند رسید.

 سارا ابراهیم نژاد  |    طبیعت بکر و زیبای دامنه های سترگ دنا، اماکن تاریخی، چشمه ها و تفرجگاه های بکر، آبشارهای مفرح و رودخانه های خروشان در 
کنار پوشش انبوه جنگل های سرسبز بلوط و رایحه خوش بوته های کوهساران از جلوه های بدیع و زیبایی های خداوندی است که در این دیار رویایی به 

نمایش گذاشته شده است.
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ایران زمین  

   احیای حاشــیه تالاب بین المللی آلاگل با 
درخت کاری

علاقه مندان محیط زیست و فعالان عرصه توسعه 
فضای سبز و کمک به بهبود شــرایط زندگی برای 
زیست مندان به دعوت ادارات منابع طبیعی و محیط 
زیست گنبدکاووس، احیای زیستگاه حاشیه تالاب 

بین المللی آلاگل را آغاز کردند.
 گلستان تالاب های فراوانی دارد که مهمترین آنها 
تالاب های بین المللی آلماگل، آلاگل و آجی گل زیر 
حفاظت یا ثبت کنوانســیون بین المللی رامسر با 
مشارکت ۱۶۹ کشور جهان است که بر حفاظت و 

بهره برداری معقول از تالاب ها تاکید دارد.
این سه تالاب بین المللی که در بخش  »داشلی برون« 
گنبدکاووس نزدیک مرز ایران و ترکمنستان و در 
فاصله نزدیک به هم قرار دارند در مجموع بیش از سه 
هزار هکتار گستره دارند که بزرگترین آن ها آلاگل با 
دو هزار و ۵۰۰ هکتار، سپس آجی گل با ۳۲۰ هکتار 

و در نهایت آلماگل با ۲۰۷ هکتار است.
آب سه تالاب بین المللی آلاگل، آلماگل و آجی گل 
به وسیله سیلاب های فصلی رودخانه مرزی اترک 
تامین می شود و حجم این تالاب ها با ژرفای ۲ تا ۴ 
متر در شرایط عادی و بارش های مناسب بین ۸۰ تا 

۸۵ میلیون مترمکعب است.
بارش بهاره و بعد از چند ماه توقف در پاییز و در ادامه 
زمستان، افزون بر شادمانی کشــاورزان در احیای 
کشت دیم و رونق تولید محصولات، به تالاب های 
خشــکیده گنبدکاووس جانی دوباره بخشــید و 
زندگی را به این پهنه های آبی مهم طبیعی و جانوری 

بازگرداند.
بهبود وضعیت آبی تالاب ها در مقایســه با ســال 
گذشــته و در ادامه کاشــت نهال در مراتع حاشیه 
این زیست گاه یکی راهکار موثر در کمک به توسعه 
فضای سبز و جذب بیشتر گردشگر برای استفاده از 

جاذبه های آبی استان گلستان است.
اداره منابع طبیعی و آبخیزداری با همکاری محیط 
زیست گنبدکاووس به مناسبت هفته منابع طبیعی 
با مشارکت طبیعت دوستان و انجمن های مردم نهاد 
حوزه محیط زیست و جوامع محلی، برای کمک به 
احیای مراتع شمال شهرستان کاشت نهال در چهار 
هکتار از محدوده حاشیه تالاب بین المللی آلاگل را از 
امروز )۱۹ اسفند( آغاز کرد.به گفته فرشید رحمانی 
رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری گنبدکاووس، 
کاشــت دو هزار اصله نهال از نوع »اترپیلکس لنتی 
فورمیس« و »کانی ســنس« با همکاری مردم در 
حاشیه تالاب آلاگل آغاز شد و تا پایان اسفند ادامه 
دارد.وی افزود: این اقدام با توجه به لزوم حفظ منابع 
ملی در حریم تالاب ها، جلوگیــری از بیابان زایی و 
اصلاح و احیای مراتع و پوشش گیاهی این منطقه در 

دستور کار قرار گرفت.

سراسر ایران سرشار از مناظر بی نظیر و بکری است که چشم هر گردشگری را به خود خیره می کند اما به نظر می رسد گردشگری تنها 
به تعداد معدودی از شهرهای کشور محصور شده است، در حالی که دیدنی های منحصر به فرد در مناطق مختلف پشت شهرت جاذبه های 
گردشــگری معروف، پنهان شــده  است استان رمز آلود کهگیلویه و بویراحمد با گنج های پنهان و زیباهایی ناشناخته و مکان هایی کهن و 

زیبا مصداق عینی این مدعا است.
دیار چهار فصل کهگیلویه و بویراحمد معروف به سرزمین رودخانه ها و چشمه های خروشان، کوه های سر به فلک کشیده و جنگل های 
بلوط و جاذبه های بکر طبیعی با داشتن ظرفیت های بالقوه متعدد در زمینه گردشگری مسکوت مانده است این زیبایی ها نیاز به معرفی 

بیشتر دارد تا گردشگران داخلی و خارجی را به دامان خود بطلبد.
جاذبه های مشهور این استان قدرت برابری با بسیاری از اماکن طبیعی و تاریخی شهرهای بزرگ ایران دارد حتی بسیاری آن ها کهن تر، 
عظیم تر و زیباتر هستند.کهگیلویه و بویراحمد با داشتن ۲۵۰ تفرجگاه طبیعی، ۳۰۰ بقعه متبرکه، ۷۵۰ اثر تاریخی ثبت شده در فهرست 

آثار ملی و مواهب طبیعی چشم نواز را می توان عروس گردشگری ایران نامید.
کهگیلویه و بویراحمد همچنین دارای ۱۱ منطقه نمونه و ۱۱روستای هدف گردشگری، ۱۷ اردوگاه رفاهی، یک شهر هدف منطقه ویژه 
گردشگری و چهار کمپینگ اقامتی است.غار ده شیخ، روستای گردشگری کریک، تنگ تامرادی، حرم بی بی حکیمه )س( خواهر امام رضا 
)ع(، آبشار یاسوج، چشمه بلقیس چرام، گردنه شلال دون، رود رونه، آبشار کمردوغ، برم الوان، بافت تاریخی دهدشت و سد کوثر از مهمترین 
جاذبه های طبیعی و گردشگری کهگیلویه و بویراحمد به شمار می آیند.دشتک دیل، قلات گناوه، پادوک و سد کوثر در گچساران، برم الوان 
شهرستان بهمئی، موگرمون لنده، طسوج در شهرستان چرام، قلعه دیشموک، کمر دوغ درکهگیلویه، شلال دان باشت، ماه پرویز، کاکان و 

سقاوه بویراحمد از جمله مناطق نمونه گردشگری تعریف شده در کهگیلویه وبویراحمد هستند.
این استان که با حدود ۱۶هزار کیلومتر مترمربع بین استانهای فارس، بوشهر، چهارمحال و بختیاری، اصفهان، خورستان واقع شده است.

غار ده شــیخ در منطقه پاتاوه از توابع اســتان کهگیلویه و بویراحمد که به غار معروف علی صدر شــباهت هایی دارد یکی از شاهکارهای 

 کهگیلویه وبویراحمد
سرزمین رویایی با زیبایی های ناشناخته

شگفت انگیز طبیعت در این استان است.این اثر شگفت انگیز طبیعی که در بالادست 
روســتایی به نام ده شــیخ و ۳۵ کیلومتری شهر سی سخت مرکز شهرستان دنا در 
کهگیلویه و بویراحمد واقع شده این روزهای بهاری مقصد سفر گردشگران ماجراجو 

و دوستداران طبیعت بکر شده است.
کارشناســان غار ده شیخ دنا را علی صدر دوم نام نهاده اند و اعتقاد دارند این ۲ 

اثر طبیعی تشابهات زیادی دارند.
اینجا صدای چک چک آب، قندیل های زیبا و حیرت آور، آب و هوای خنک،مطبوع 
و دالان هــای تــو در تو چهره ای منحصر به فرد از زیبایی های خلقت خداوندی را 

به تصویر کشیده است.
غار ده شیخ که صدها سال ناشناخته بوده چند سال پیش از طرف افراد محلی ) 
یک چوپان( در روستای ده شیخ در پاتاوه کشف شد تا حالا یکی از گردشگرپذیرترین 

جاذبه های کهگیلویه و بویراحمد در تعطیلات نوروز باشد.
گردشگران برای سفر به این منطقه ابتدا باید به شهر یاسوج سفر کرده و بعد از 
پیمایش مســافتی حدود۴۵ کیلومتری به بخش پاتاوه شهرستان دنا برسند و پس 
از عبور کردن از مناظر تاریخی و طبیعی پل پاتاوه به دنیای رازآلود و غار ناشناخته 

ایران در کهگیلویه و بویراحمد خواهند رسید.
اینجا در طبیعت اطراف این ســرزمین خیال انگیز انبوه درختان و جنگل های 
رویایی بلوط، آبشــاری خروشان و دره های عمیق و دست نخورده هر بیننده ای را 

مجذوب خود می کند.
آن طور که کارشناســان می گویند: این اثــر طبیعی اعجاز انگیز یکی از جاذبه 
های ناشناخته زاگرس در استان کهگیلویه و بویراحمد است که قدمت آن به ۱۳۵ 
میلیون سال می رسد به طوری که بر اساس اطلاعات بدست آمده شکل گیری آن 

مربوط به دوره دوم زمین شناسی است.
محققان می گویند که استخوان ها و سفال هایی که در غار ده شیخ کشف شده 
گویای آن اســت که برخی از انسان ها در مقطعی از تاریخ این غار شگفت انگیز را 
برای زندگی کردن برگزیده اند ،اگرچه هنوز قدمت این سفال ها به درستی مشخص 

نشده ولی کارشناسان قدمت آنان را به پیش از ظهور اسلام نسبت داده اند.
گفته می شود که این جاذبه طبیعی یکی از حدود ۶۰۰ غار شناسایی شده در کشور 
است و به لحاظ وسعت و عمق تاکنون رتبه دوم کشور را به خود اختصاص داده است.

غار ده شــیخ سال ۱۳۹۶ثبت ملی شد و توســط غارشناسان ۶ کیلومتر از آن 
کشــف شده، طبیعت بکر و دست نخورده اطراف این غار با ترکیب درختان در هم 
تنیده بلوط، رودخانه خروشان بشار و چشم انداز دل نشین کوه دنا بر زیباهای وصف 

نشدنی آن افزوده است.
آبشــار یاسوج از اصلی ترین جاهای دیدنی یاســوج واقع در استان کهگیلویه و 
بویراحمد و از زیباترین آبشارهای ایران است که در فاصله ۲ کیلومتری مرکز شهر 

یاسوج و در شمال این شهر واقع شده است.
آبشار یاسوج از مهم ترین جاهای دیدنی یاسوج واقع در استان کهگیلویه و بویراحمد 
و از زیباترین آبشارهای ایران است که در فاصله ۲ کیلومتری مرکز شهر یاسوج و در 
شمال یاسوج واقع شده است. این آبشار با ارتفاع ۱۰ متر از آب چشمه های موجود 
در کوه های زاگرس می جوشد. نهرهای آب در بستر مارپیچ شبکه ای، باغ های میوه، 

مراتع سرسبز و مملو از گل های رنگارنگ از جلوه های زیبای آبشار یاسوج است .
آبشار یاسوج از جاهای دیدنی استان کهگیلویه و بویراحمد محسوب می شود که 
فصل های بهار، تابستان و پاییز در هرسال بهترین زمان بازدید از آن است. منطقه ای 
که آبشار یاسوج در آن قرار دارد، دارای باغ هایی تازه، گل های خوش بو و آب و هوای 
طبیعی و سالم است.پارک آبشار یاسوج به دلیل پتانسیل طبیعی منطقه در راستای 
شــرقی غربی درست شده است و درختان زیبایی نیز در مسیر رودخانه آبشار رشد 
کرده و همچنین حصار دیوار مانندی وجود دارد که دو رشته کوه در پیرامون آن ایجاد 
شده است. منظره های زیبایی با هدایت آب رودخانه به درون استخرها، حوضچه ها، 
ایجاد آبریزها و آبشارهای کوچک خلق شده است. به منظور اسکان و نشستن در این 
این پارک زیبا آلاچیق هایی قرار داده شده است. در این محل درختان قد بلند وجود 
دارد و به وسیله دو رشته کوه حصاربندی شده که از این نظر دارای آب و هوایی خنک 
و مطلوب در فصل تابستان است.آبشار یاسوج در انتهای تنگه ای قرار دارد که برای 

دست یابی به این آبشار لازم است مسیر حدود ۱۵۰ متر را داخل تنگه طی کرد.
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علیرضا بیرانوند بزرگترین علامت سؤال این روزهای پرسپولیس است. مردی که دو ماه نا امید کننده را تجربه می کند که هیچ شباهتی به بیرانوند همیشگی ندارد. نخست در جام ملت ها 
بود که افول بیرو را دیدیم. مردی که در قطر تقریباً هیچ سیو نجات بخشی نداشت و هرگز نتوانست در قامت یک منجی ظاهر شود. اوج اشتباهات بیرانوند در بازی نیمه نهایی برابر قطر رخ 
داد جایی که برابر اکرم عفیف و معزعلی تنها یک تماشاگر بود.بعد از جام ملت های آسیا او درون دروازه پرسپولیس روند نزولی خود را ادامه داد تا جایی که باید از آن به سقوط آزاد تعبیر کرد. 
او ابتــدا در اراک از وســط زمیــن گل خــورد تــا عجیب تریــن گل لیــگ ثبــت شــود و پرســپولیس باخــت را تجربــه کند. ســقوط بیــرو اما بــاز هــم ادامــه دارد. او دیروز 
برابــر فــولاد اشــتباهاتی مرتکــب شــد کــه حتــی از گلرهــای آماتــور فوتبــال محلات نیــز بعیــد اســت. دروازه بانــی کــه دروی صحنه گل نخســت مثــل یک گلــر نابینا 
 تــوپ را بــا دســت بــه درون دروازه هــل داد تــا فــولاد بــه یــک گل بــادآورده برســد. بیرانونــد در صحنــه گل دوم نیز خروجــی عجیــب و غریــب و ناموفق داشــت تا نقش

 اول اصلی هر دو گل دریافتی باشد. گلری که ثابت کرده این روزها فاصله چند صدکیلومتری با روزهای اوج دارد. 

بیرو، ستون پنجم 
حریفان!

   مهدی تارتار: با شنیدن این لقب خدا 
را شکر کردم

مهــدی تارتار ســرمربی ملوان با اشــاره به 
تشــویق های هــواداران ملوان با شــعار »تارتار 
انزلی چی« می گوید: »روزی که به انزلی آمدم، با 
خدای خودم صحبت می کردم و می گفتم خدایا، به 
هر شهری رفتم کمکم کردی، در این شهر مربیان 
غیر بومی خیلی موفــق نبودند. البته ایرانی ها را 
عرض می کنم، چون آقای اسکوچیچ نتایج خوبی با 
این تیم به دست آورد. کمکم کن در این شهر موفق 
شوم و دل هواداران را به دست بیاورم. وقتی این 
لقب را می شنیدم، از خدای خودم تشکر کردم.« 
او درباره پیروزی تیمش مقابل گل گهر می گوید: 
»بازی ســنگینی بود و انصافاً تیم حریف هم تیم 
مستحکمی بود. آنها خیلی منظم بازی می کردند 
و راه های نفوذ ما را بسته بودند. خیلی موقعیت در 

بازی ندیدیم. «
 

   اوزونیدیس: اعتــراض کنیم جریمه 
می کنند

مارینوس اوزونیدیس سرمربی گل گهر درباره 
شکســت تیمش مقابل ملــوان می گوید: »اگر 
صحبت و اعتراض کنیم، کمیته انضباطی جریمه 
کند. بعضی بازی ها مثل این بازی می شود. ما این 
مسابقه را واگذار کردیم و تمام تمرکزمان این است 
که در بازی بعد نتیجه بگیریم. فقط همین.« او با 
اشاره به تصمیمات داوری اینطور می گوید: »بازی و 
صحنه ها را ببینید، مشخص است. طبیعتاً می توانید 
یک بازی را بازنده شوید و این چیز خاصی نیست 
ولی وقتی فوتبال بازی می کنید باید قانون برای 

دو تیم یکسان باشد.«
 

  ربیعی: بازیکنی مثل شایان نباید اشتباه 
می کرد

محمد ربیعی ســرمربی تیم ذوب آهن درباره 
تســاوی تیمش مقابل هــوادار می گوید: »بازی 
کاملًا به نفع ما بود و جا داشــت گل سوم را هم 
بزنیم اما بعد از ۱۰ نفره شدن، ناخودآگاه این فضا 
برای تیم حریف ایجاد شد که به ما حمله کند. او 
درباره خطــای پنالتی بازیکنش در دقایق پایانی 
و همینطور اخــراج کامیابی نیا اینطور می گوید: 
»بازیکــن باتجربه ای مانند شــایان مصلح نباید 
در دقیقــه 4+9۰، بی محابا به ســمت توپ برود. 
کامیابی نیا هم همینطور رفتار کرد. خطای وسط 

زمین اخراج ندارد که شما اخراج شدی.« 

 خصوصی سازی دو عضو هیأت مدیره 
را وتو کرد

سازمان خصوصی سازی کشور در آخرین جلسه 
هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس اجازه حضور ابراهیم 
شکوری و حسن طباطبایی را نداد. دو عضو جدید 
هیأت مدیره باشــگاه که از سوی محمد شروین 
اســبقیان معاون وزیر ورزش معرفی شده بودند، 
هنوز موافقت ســازمان خصوصی ســازی را برای 
حضور در جلسات هیأت مدیره پیدا نکردند. طبق 
خصوصی ســازی صورت گرفته برای باشگاه های 
پرسپولیس و استقلال تهران باید هرگونه تغییر در 
هیأت مدیره با مصوبه مجمع هر یک از این باشگاه ها 
رقم بخورد و در صورت لزوم نیز پیشــنهاد وزارت 
ورزش بــرای جابه جایی هر یک از اعضای هیأت 
مدیره با موافقت قطعی سازمان خصوصی سازی 
صورت پذیرد. نماینده سازمان خصوصی سازی تا 
کنون با درخواست تغییر در هیأت مدیره باشگاه به 
دلیل احتمال جابه جایی مالکیت این باشگاه موافقت 
نکرده است .در صورتی که طبق گفته رضا درویش 
وزارت کار به عنوان مالک باشــگاه پرســپولیس 
شناخته شود دیگر هیچ یک از انتخاب های وزارت 
ورزش مورد وثوق نیست و باید تصمیمات جدید 

در این باره گرفته شود.

     »به چیز دیگری جز 
قهرمانی در جام ملت ها 

فکر نمی کنیم و برای 
رسیدن به این قهرمانی 

تمام تلاش مان را 
خواهیم کرد.

شمسایی: حالا نوبت فوتسال است

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      ماه های پایانی سال 1402 برای فوتبال کشورمان شیرینی ها و تلخی های زیادی داشت. کسب عنوان سومی توسط تیم ملی 
فوتبال ساحلی در جام جهانی یکی از شیرینی های این سال بود و حذف تیم ملی فوتبال چمنی در جام ملت های آسیا را می توان یکی از تلخ ترین 

اتفاقات تیم ملی فوتبال کشورمان دانست.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/12/20
شماره : 1602

در این بین فوتسال هم به عنوان یکی از رشته های پرمدال که علاقه مندان زیادی دارد، باید در ابتدای سال ۱4۰3 در جام ملت ها 
حاضر شود. تیمی که می خواهد قهرمانی را از تیم ملی ژاپن پس بگیرد.

وحید شمسایی، سرمربی تیم ملی فوتسال کشورمان در خصوص عملکرد تیم های فوتبال ساحلی و چمنی این گونه صحبت می کند: 
»برخی ها اعتقاد دارند که نتایج تیم ملی فوتبال چمنی ما در جام ملت ها ناکامی بود، در حالی که نمی توان گفت که این تیم در جام 
ملت ها نتایج بدی گرفت چرا که تیم ملی به جمع 4 تیم برتر آسیا راه یافت و علاوه بر این برد شیرین و شیکی مقابل تیم ملی ژاپن 

بدست آورد و حقیقتاً این پیروزی تیم ملی دلنشین بود. نتایج فوتبال ساحلی مردم را خیلی خوشحال کرد.«
او می افزاید: »حالا هم تیم ملی مسابقات مقدماتی جام جهانی را در پیش دارد. عملکرد تیم ملی فوتبال چمنی ما در جام ملت ها 

قابل قبول بود و این امیدواری وجود دارد که تیم ملی ما در مقدماتی جام جهانی هم عملکرد 
خوبی داشته باشد و بتواند با صعود به جام جهانی از مرحله گروهی این مسابقات صعود کند. 
صعود از مرحله گروهی خواســت مردم اســت و تیم ملی با بازیکنانی که دارد توان صعود از 

مرحله گروهی را دارد.«
شمســایی بیان می کند: »ادامه همکاری با قلعه نویی به نظرم، فکر و کار بســیار درست و 
حرفه ای بود که فدراســیون فوتبال انجام داد. پیش از جام ملت ها قلعه نویی فقط هفت الی 
هشت ماه بود که به عنوان سرمربی در تیم مشغول به کار شده بود و در بازی های تدارکاتی 
نتایج قابل قبولی کســب کرد. فکر می کنم در آینده خبرهای خوبی از تیم ملی بشنویم و با 

تفکراتی که آقای قلعه نویی دارند به موفقیت چشمگیری دست پیدا کنیم.«
ســرمربی تیم ملی فوتسال در خصوص ســومی فوتبال ساحلی در جام جهانی می افزاید: 
»نتایج تیم ملی ساحلی در امارات من را میخکوب کرد. من در زمان برگزاری بازی های تیم 
ملی فوتبال ساحلی تمام کارهایم را رها می کردم و بازی های این تیم را با دقت و هیجان زیاد 
نگاه می کردم. بازیکنان ساحلی ما فوق العاده ظاهر شدند و تنها مقابل برزیل شکست خوردند. 

آنها می توانستند حتی قهرمان جام جهانی شوند.«
او در خصوص تیم ملی فوتسال هم این گونه صحبت می کند: »به چیز دیگری جز قهرمانی 
در جام ملت ها فکر نمی کنیم و برای رسیدن به این قهرمانی تمام تلاش مان را خواهیم کرد. 
می خواهیم سال ۱4۰3 با قهرمانی تیم ملی فوتسال آغاز شود. من در تیم ملی فوتسال میهمان 
هستم؛ چه زمانی که در تیم ملی بازیکن بودم و چه حالا که به عنوان مربی در تیم ملی کار 
می کنم. تمام انرژی ام را می گذارم تا فوتسال ما نتایج درخشانی بگیرد. می دانم که مردم چه 
قدر به فوتسال علاقه مند هستند و اعتقاد دارم حالا نوبت فوتسال است.« او در خصوص آغاز 
تمرینات تیم ملی فوتسال این گونه صحبت می کند: »تمرینات تیم ملی از 24 فروردین ماه 
اســتارت می خورد و 2۱ بازیکن در این تمرینات حضور خواهند داشــت. قرار است تیم ملی 
در تورنمنت چهار جانبه ویتنام حضور داشــته باشد و قطعاً این تورنمنت می تواند در مسیر 
آماده سازی، به تیم ملی کمک کند. تیم ملی نیازمند حمایت فدراسیون فوتبال است و علاوه 
بر این ما به حمایت های مردم کشورمان هم نیاز داریم تا بتوانیم بهترین نتایج را کسب کنیم.« 
یکی از چالش های فدراسیون فوتبال حضور لژیونرها در تیم ملی است. حسین طیبی، مسلم 
اولادقباد و سالار آقاپور بازیکن تیم پالما اسپانیا هستند و سعید احمدعباسی برای تیم آلبالی 
اسپانیا بازی می کند و باشگاه های اسپانیایی مخالف حضور این بازیکنان در تیم ملی هستند. 
ســرمربی تیم ملی فوتسال در پاسخ به این ســؤال که چه زمانی مشکل لژیونرهای فوتسال 
حل می شود، می گوید: »هنوز در حال صحبت با باشگاه های اسپانیایی هستیم. این بازیکنان 
ستاره  و مهره های کلیدی محسوب می شوند و از اعتبار بسیار زیادی برخوردارند.« شمسایی 
این گونه صحبت های خود را ادامه می دهد: »این موضوع در حالی برای من حل شــده است 
که این 4 عزیز را در اردو ببینم. من در مورد بازی تدارکاتی هم چنین نظری دارم و معتقدم 
که تا وارد زمین نشــویم نمی توان گفت که بازی تدارکاتی خواهیم داشت. بارها اتفاق افتاده 
که از برخی از این بازیکنان در بازی های تدارکاتی استفاده نکردیم اما جام ملت های آسیا که 

انتخابی جام جهانی است داستان فرق می کند.«
ســرمربی تیم ملی فوتسال کشــورمان صحبت های خود را این گونه به پایان می رساند: 
»کمیته فوتسال و شخص آقای اصولی با باشگاه های مربوطه در حال مذاکره هستند. اعتقاد 
من بر این است که نه بازیکن باید ضرر کند نه تیم ملی از غیبت بازیکن متضرر شود. قطعاً 
همه بازیکنان دوست دارند برای تیم ملی بازی کنند. به هر حال فدراسیون تمام تلاش خود 

را می کند تا مشکل موجود حل شود.«

شجاعی، نماد موج نوی فوتبال ایران
مسعود شجاعی را باید میهمان ناخوانده نیمکت های لیگ برتر 
نامید. در شروع فصل هنوز بحث ادامه حضورش در زمین مطرح 
بود، ولی بعد از شکست سنگین هفته سیزدهم هوادار مقابل سپاهان 
خبر رسید که شجاعی جانشین محمود فکری روی نیمکت این تیم 
می شود.شجاعی به جز حضور کوتاهش به عنوان مربی- بازیکن در 
تراکتور تجربه مربیگری نداشت و انتخابش یک ریسک بزرگ به نظر 
می رسید. او حتی به دلیل نداشتن مدرک A در شروع اجازه نشستن 
روی نیمکت را نداشت. با این حال نتایجش فراتر از انتظار بوده و 

در پنج بازی لیگ توانسته 9  امتیاز بگیرد. هوادار در ۱3 بازی قبلی با فکری ۱۰ امتیاز گرفته بود )میانگین ۰/76 امتیاز(، ولی با 
شجاعی میانگین امتیاز ۱.8 را ثبت کرده است.هوادار که در زمان فکری یک تیم مدعی سقوط بود با شجاعی توانسته از جمع 
پایین جدولی ها فاصله بگیرد و با ادامه این روند حتی می تواند به نیمه بالایی جدول هم برسد. در شروع فصل به نظر می رسید که 
مهره های هوادار توان رقابت برای ماندن در لیگ را ندارند، ولی شجاعی با همین بازیکنان تیمی ساخته که فوتبال نترس و تهاجمی 
بازی می کند.هوادار در گام اول با شجاعی توانست در زمین نساجی، یکی از همسایگانش در جدول به تساوی 2-2 برسد. آنها شروع 
فوق العاده ای داشتند و نیمه اول را با برتری دو بر صفر به رختکن رفتند، ولی بازی با فشار میزبان در نیمه دوم سرانجام مساوی شد.

هوادار در دومین بازی استقلال خوزستان را با دو گل شکست داد. تیم شجاعی بعد از تساوی بدون گل در زمین مس رفسنجان 
موفق شد شمس آذر را دو بر یک ببرد. آنها پنجشنبه این هفته هم در حالی که مقابل ذوب آهن برتری نسبی داشتند به تساوی 
2-2 رســیدند. هوادار در جام حذفی هم موفق شــده استقلال خوزستان را یک بر صفر ببرد.تک امتیاز بازی با ذوب آهن نتیجه 
کوچینگ خوب شجاعی بود؛ چرا که تیمش تا دقیقه 79 دو بر صفر از حریف عقب بود. داریوش شجاعیان دقایقی بعد از ورود به 
زمین گل اول هوادار را زد و ادامه فشار هوادار به یک پنالتی در دقیقه 89 ختم شد که بابک مرادی تازه وارد آن را به گل تساوی 
تبدیل کرد. هرچند ذوب آهن از دقیقه 73 ده نفره شــده بود، ولی هوادار پیش از اخراج کامیابی نیا هم حریفش را تحت فشــار 
گذاشته بود.تیم شجاعی در نیمه اول موقعیت های بهتری داشت و تک گل حریف روی یک ضربه کرنر زده شد. گل دوم ذوب 
هم مشکوک بود و به نظر می رسید که توپ به دست اسلامی، سازنده گل برخورد کرده است. مسعود شجاعی بابت اعتراض به 
همین صحنه اخراج شد، ولی هوادار انسجامش را از دست نداد تا همچنان بدون شکست بماند.یکی از انتقادات به فوتبال ایران 
چرخه بسته مربیانی است که از این تیم به آن تیم می روند و فوتبال شان هم چنگی به دل نمی زند. مربیانی که فوتبال محتاطانه 
بازی می کنند، آمار »صفر- صفر« های لیگ را بالا می برند و همیشه بهانه ای برای توجیه ناکامی شان دارند. نیمکت ها در قرق این 
مربیان اســت و فوتبال ملال آورشــان تماشاگران را از رفتن به ورزشگاه بیزار می کند.شجاعی نقطه مقابل این مربیان است. او در 
زمانی کوتاه فوتبال هوادار را متحول کرده و به تیمش روحیه برتری جویی داده، طوری که علیرضا حقیقی در آخرین ثانیه های 
بازی با ذوب آهن به کنار زمین می رود و اوت دستی می اندازد تا تیمش برای زدن گل سوم برود. انتظار می رود که شجاعی با این 
روند به سرعت پیشرفت کند و به لطف سابقه طولانی بازی در اروپا و تجربه بالای بین المللی  روی نیمکت های مهم تری بنشیند.

بعد از کشــمکش های بســیار میان دو باشگاه استقلال ایران 
و ســانتاکلارای پرتغال قرار اســت بدهی باشگاه استقلال به این 

باشگاه پرداخت شود.
سانتاکلارا فصل پیش محمد محبی را به طور قرضی در اختیار 
باشگاه استقلال قرار داد. آن زمان مدیریت باشگاه استقلال در دست 
مصطفی آجورلو بود، اما در زمانی که محبی از باشگاه سانتاکلارا 
جدا شد باشگاه استقلال نتوانست تمام مطالبات خواسته شده مالی 
از سوی این باشــگاه را تأمین کند.حتی وقتی فتح الله زاده بعد از 
آجورلو سکان هدایت استقلال در بخش مدیریتی را به عهده گرفت مدعی شده که ۱۵۰ هزار دلار علاوه بر آن 9۰ هزار دلاری 
که ابتدا به حساب سانتاکلارا رفته بود را به حساب این باشگاه واریز کرده است، اما باشگاه پرتغالی هیچ گاه پرداخت چنین مبلغی 
را تأیید نکرد و بعد ها از ســوی فتح الله زاده و نزدیکانش گفته شــد که شاید این مبلغ در صرافی گم شده باشد.به هرحال هر چه 
بود اکنون باشگاه استقلال ملزم به پرداخت ۵۰۰ هزار دلار به باشگاه سانتاکلارای پرتغال است و علی خطیر در کنار مشکلات 

عدیده مالی باید این مبلغ را هم تأمین و به حساب باشگاه پرتغالی واریز کند.
باشــگاه اســتقلال قصــد دارد ۱۵۰ هزار دلار از بدهی به جا مانــده را از محل درآمد های خودش تأمین کند و به حســاب 
پرتغالی ها واریز کند و بخش دیگر از محل درآمد های این باشگاه در فیفا تأمین شود که طبق گفته اعضای هیأت مدیره باشگاه 
اســتقلال فیفا با پرداخت پول از محل درآمد های اســتقلال به باشگاه ســانتاکلارا موافقت کرده است.به هرحال اگر این انتقال 
انجام شــود، پرونده اســتقلال با باشگاه سانتاکلارا برای همیشه بسته خواهد شد.هر چند که مدیران سابق استقلال هیچ گاه در 
مقابل ســؤالات متعددی که پیرامون چرایی پرداخت نشــدن حق انتقال محبی صورت گرفته حاضر به پاسخگویی شفاف نبوده 
و هر یک تلاش کرده اند تقصیر را گردن دیگری بیندازند، اما به هرحال با پیگیری هایی که خطیر انجام داده، این مشــکلات در 
حال برطرف شــدن اســت و بعید به نظر می رسد دیگر سدی پیش روی باشگاه استقلال باشد.لازم به ذکر است که عمر محبی 
در اســتقلال نیز بســیار کوتاه بود و این بازیکن به رغم هزینه های بســیاری که گردن باشگاه استقلال انداخت بعد از یک فصل 
بازی ایران را به مقصد لیگ روسیه ترک کرد.اگر مبلغ دریافتی محبی با ۵۰۰ هزار دلاری که قرار است به عنوان حق انتقال به 
 باشگاه سانتاکلارا پرداخت شود را جمع کنیم به عدد قابل توجهی دست می یابیم. حق انتقال محبی با محاسبات دلاری امروز

 حدود 3۰ میلیارد تومان می شود. علاوه بر آن گفته می شود باشگاه استقلال نزدیک به 2۰ میلیارد تومان )طبق گفته نزدیکان 
به باشــگاه استقلال( نیز هزینه دســتمزد این بازیکن کرده است که جمعاً عددی که بابت محبی هزینه شده چیزی حدود ۵۰ 
میلیارد تومان را نشان می دهد که محبی با توجه به عملکرد نه چندان درخشان در استقلال بار مالی سنگینی را روی دوش این 
باشگاه قرار داده است و به هر دلیل نتوانسته آن انتظاراتی را که از یک بازیکن پر هزینه می رفت، به سرانجام برساند.اینکه باشگاه 
استقلال حاضر می شود چنین مبلغ بزرگی را برای یک بازیکن که سابق در فوتبال ایران حضور داشته و با دستمزد های اندکی 
فوتبال بازی می کرده، هزینه کند از آن دسته اتفاقات و تصمیمات عجیب است که انتقاد های بسیاری را متوجه خود ساخته است.

هزینه سرسام آور محبی برای استقلال
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یــک آشکارســاز ذرات که بــرای اولین بار 
شــد،  ســاخته  ســرن  فیزیکدانــان  توســط 
از شــتاب دهنده های غول پیکــر بــه طول ۲۶ 
 کیلومتــر)۱۶ مایل( به ســالن های جراحی مغز 
منتقل شــده و توسط دانشــمندان آلمانی برای 
درمان تومورهای مغزی با دقت و ایمنی بیشــتر 

استفاده می شود.
 از بین بردن تومورهای سر و گردن کار نسبتا 
ســاده ای است. پزشــک آنها را با مواد شیمیایی 
مناســب تحت تاثیر قــرار می دهد یــا آنها را با 
تشعشــعات قوی از بین می برد. مشکل این است 
که چگونه می توان سلول های سرطانی را بدون از 

دست رفتن بیمار از بین برد.
به نقل از نیواطلس،  یکی از راه های موثر برای 
درمان چنین تومورهایی استفاده از پرتوهای یونی 
است. با شتاب دادن به ذرات باردار تا سه چهارم 
سرعت نور، آنها می توانند به اندازه ۳۰ سانتی متر 
در بافــت زنده نفــوذ کنند. بــرای محافظت از 
ســلول های ســالم، روش معمولی حرکت دادن 
پروژکتور یونی در یک منحنی با مرکزیت قرار دادن 
تومور در کانون آن است. به این ترتیب، تومور به 
طور مداوم بمباران می شود در حالی که بافت سالم 
فقط اندکی در معرض اشعه قرار می گیرد. این یک 
روش ساده و موثر اســت اما زمانی که تومور در 
مغز باشد، روش کاملی نیست.در چنین شرایطی، 
خطر واقعی قرار گرفتن ســلول های سالم مجاور 
در معرض تشعشعات ثانویه ناشی از برخورد پرتو 
یونــی به بافت ها وجود دارد که می تواند منجر به 
از دســت رفتن حافظه، آسیب به عصب بینایی و 
سایر مشکلات شود.برای به حداقل رساندن این 
امر، سی تی اسکن  با اشعه ایکس می توانند موقعیت 
تومور را دقیقا ترسیم کنند تا جراح را در تنظیم 
درمان راهنمایی کند. متاسفانه، اسکن گرفته شده 
قبل از عمل ممکن است نادرست باشد زیرا مغز 
از آن زمان به بعد در جمجمه جابجا شده است.

بــرای جبران این موضوع، محققان مرکز ملی 
تحقیقات  مرکز   ،)NCT(آلمان تومور  بیماری های 
ســرطان آلمــان)DKFZ( و مرکز درمــان پرتو 
یونی هایدلبرگ)HIT( در بیمارســتان دانشــگاه 
هایدلبرگ از یک دســتگاه تصویربرداری جدید 
ســاخته شــده توســط جمهوری چک استفاده 
 کردند. این دستگاه ادوکم)ADVACAM( نام دارد که 
دارای آشکارساز پیکسل Timepix۳ توسعه یافته 

در سرن است.

دلار  57.450

یورو 63.400

پوند  73.150

درهم  16.150

لیر  1.950

سکه  تمام  37.500.000

سکه نیم  21.050.000

سکه ربع  13.750.000

سکه یک گرمی  6.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

قیمت جهانی طلا پیــش از تعطیلی بازار به رکورد 
دیگری دست یافت زیرا داده های مشاغل ایالات متحده، 
انتظــارات را مبنی بر اینکه فــدرال رزرو آمریکا ممکن 
است به زودی کاهش نرخ بهره را آغاز کند، افزایش داد.

 قیمت جهانی طلا در روز جمعه با ۰.۵ درصد افزایش 
به ۲۱۷۰ دلار و ۵۵ سنت در هر اونس رسید. معاملات 
آتی طلای آمریکا با ۰.۹ درصد افزایش به ۲۱۸۵ دلار و 
۵۰ سنت رسید. شمش قرار بود بیشترین درصد افزایش 

هفتگی خود را از اواسط اکتبر به ثبت برساند.
قیمت طلا پس از گزارشــی مبنی بــر افزایش نرخ 
بیکاری آمریکا و تعدیل افزایش دستمزدها علیرغم شتاب 
رشد شغل در ماه فوریه، به بالاترین سطح تاریخی ۲۱۸۵ 
دلار و ۱۹ سنت رسید. شاخص دلار ۰.۱ درصد پایین تر 
بــود و طلا را برای خریــداران خارجی ارزان تر کرد، در 
حالی که بازدهی خزانه داری ۱۰ ساله ایالات متحده به 

پایین ترین سطح بیش از یک ماهه رسید.
معامله گران شرط هایی را افزایش دادند که فدرال رزرو 
می تواند در ماه می شروع به کاهش نرخ بهره به حدود 
۳۰ درصد پس از گزارش مشاغل کند، اگرچه ماه ژوئن 
ســناریوی محتمل ۷۳ درصد باقی ماند. نرخ های بهره 
پاییــن از قیمت طلا حمایت می کند زیرا هزینه فرصت 
نگهداری شــمش را کاهش می دهد.تــای وونگ، تاجر 
مستقل فلزات مستقر در نیویورک اظهار کرد که قیمت 
طلا در مجموع به روند صعودی خود ادامه خواهد داد، 
اگرچه ممکن است یک تثبیت کوتاه مدت لازم باشد. در 
همین حال، انجمن بازار شمش لندن اعلام کرد، معیار 
قیمت طــلای لندن در حراج بعد از ظهر روز جمعه به 
بالاترین حد خود یعنی ۲۱۷۱ دلار و ۳۰ ســنت در هر 
اونس تروا رسید.بر اساس گزارش رویترز، در بازار سایر 
فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۳ درصد کاهش 
به ۲۴.۲۵ دلار رسید، در حالی که پلاتین با ۰.۹ درصد 
کاهش به ۹۱۰.۱۰ دلار در هر اونس رســید و پالادیوم 
با ۱.۸ درصد کاهش به ۱۰۱۵ دلار و ۵۰ سنت رسید و 

هر سه فلز برای سود هفتگی تعیین شدند.

نفت خام، معاملات روز جمعه را در قیمت پایین تری 
به پایان برد و تحت تاثیر نگرانی بازار نسبت به دورنمای 
تقاضای چین، به کاهش هفتگی تن داد.بهای معاملات نفت 
برنت با ۸۸ سنت معادل ۱.۱ درصد کاهش، در ۸۲ دلار و ۸ 
سنت در هر بشکه بسته شد. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۹۲ سنت معادل ۱.۲ درصد کاهش، در 
۷۸ دلار و ۱ سنت در هر بشکه بسته شد. نفت برنت برای 
کل هفته، ۱.۸ درصد و شاخص نفت آمریکا، ۲.۵ درصد 
کاهش داشت.دنیس کیسلر، نائب رئیس بازرگانی شرکت 
BOK Financial گفت: در حالی که با توجه به محدودیت 
عرضه اوپک و تحریم های روسیه که صادرات این کشور 
را کند کرده است، میزان عرضه  به بازار، پایین  باقی مانده 
اســت اما به نظر می رســد تقاضای چین ضعیف شده و 
تقاضا در فصل رانندگی آمریکا هنوز شــروع نشده است.

چین هفته گذشته، هدف رشد اقتصادی حدود ۵ درصد 
را برای سال ۲۰۲۴ تعیین کرد که بسیاری از تحلیلگران 
می گویند بدون محرک های بیشتر، هدف بلندپروازانه ای 
اســت.داده های منتشره در پنجشنبه گذشته، نشان داد 
واردات نفت به چین در دو ماه اول ســال در مقایســه با 
مدت مشــابه سال ۲۰۲۳، افزایش یافته است، اما نسبت 
بــه ماه های قبل، کمتر بوده و روند خرید کمتر توســط 
بزرگتریــن خریدار نفت در جهان، ادامه یافته اســت.در 
بخش عرضه، اعضای اوپک پلاس یکشنبه گذشته، توافق 
کردند کاهش تولید داوطلبانه نفت به میزان ۲.۲ میلیون 
بشکه در روز را در سه ماهه دوم تمدید کنند و در بحبوحه 
نگرانی ها از رشد جهانی و افزایش تولید خارج از گروه، از 
بازار حمایت بیشتری به عمل آورند.با این حال، بر اساس 
داده ها و تحقیقات شرکت »ریستاد انرژی«، تولید نفت در 
کشورهای اوپک پلاس در فوریه، ۲۱۲ هزار بشکه در روز 

نسبت به تولید ژانویه افزایش یافت.  

پورشه 911 توربو S تک آرت با 
790 اسب بخار قدرت معرفی شد

 قیمت طلای سیاه
 پس رفت

شرکت تک آرت از پروژه تیونینگ پورشه ۹۱۱ توربو S با 
۷۹۰ اسب بخار قدرت رونمایی کرد.نسخه استاندارد پورشه 
۹۱۱ توربو S جزو بهترین خودروهای اســپرت دنیاست اما 
زمانی که خواهان قدرت و تمایز بیشتر باشید باید به تیونری 
همچون تک آرت مراجعه نمایید. جدیدترین پروژه این تیونر 
آلمانی جزو شاخص ترین آن هاست و باعث می شود ۹۱۱ توربو 
 GTstreet قدرت ۷۹۰ اسب بخاری داشته باشد.خودروی S
R تورینگ تک آرت چیزی بیشــتر از بال عقب جدید را در 

خود جای داده است. این شرکت می گوید کیت بدنه جدید 
پورشه شامل بیش از ۴۰ درصد قطعات متفاوت است که از 
جمله آن ها می شود به آپرون های جلو و عقب سفارشی اشاره 
کرد. همچنین گلگیرهای کربنی جدید، رکاب های جانبی و 
ورودی های هوای متفاوت و یک کاپوت برجســته در نظر 
گرفته شده تا این پورشه ۹۱۱ توربو S کاملًا جلب نظر کند. 
در جای جای خودرو کربن بکار رفته که خریداران می توانند 

آن را به صورت براق یا مات سفارش دهند.
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ثبت رکورد دیگری از 
طلای جهانی

درمان تومورهای مغزی با 
 فناوری شتاب دهنده

 ذرات »سرن«

  در برنامــه تحویل جانشــین هواپیمای ئی-۴بــی نایت واچ 
)4B Nightwatch-E( به عنوان نسل آینده هواپیمای روز رستاخیز به 

نیروی هوایی آمریکا  حضور نخواهد داشت.

  کنار رفتن بوئینگ از پروژه ســاخت نســل بعدی 
هواپیمای روز رستاخیز آمریکا

شــرکت بوئینــگ به تازگی تایید کرده اســت کــه دیگر در 
 the Survivable( رقابت موســوم به مرکز عملیات هوابرد قابل بقا
Airborne Operations Center( یا به اختصار SAOC برای توسعه 
 هواپیمایی به عنوان یک مرکز فرماندهی و کنترل اضطراری پرنده 
برای استفاده در شــرایط اضطراری، مانند وقوع جنگ هسته ای 

، حضور ندارد.
بوئینگ تولیدکننده هواپیمای روز رستاخیز فعلی آمریکا است 
که به نام ئی-۴بی نایت واچ شناخته می شود. این یک نسخه نظامی 
شده از هواپیمای بوئینگ ۷۴۷ است که توانایی سوختگیری هوایی 
را دارد. این هواپیما به سامانه های پیشرفته الکترونیکی و ارتباطی 
مجهز اســت که در برابر پالس های الکترومغناطیسی و دیگر آثار 

ناشی از جنگ هسته ای مقاوم هستند.
با حذف بوئینگ از رقابت SAOC، تنها یک شرکت شناخته شده 
یعنی ســیرا نوادا کــورپ )Sierra Nevada Corp(، یک پیمانکار 
خصوصی دفاعی، در این رقابت باقی مانده اســت. نیروی هوایی 
آمریکا قصد دارد در ســال ۲۰۲۴ قرارداد SAOC را اعطا کند و از 
پاســخ به این که آیا شرکت های دیگری پیشنهادات خود را ارائه 

کرده اند یا خیر، خودداری کرده است.

  عدم تمایل بوئینگ به امضا قراردادی با قیمت ثابت
به گفته دو منبع آگاه، بوئینگ و  نیروی هوایی آمریکا  نتوانستند 
در مورد حقوق داده و شــرایط قرارداد به توافق برسند. خودداری 
بوئینگ از امضا قراردادی با قیمت ثابت که این شرکت را مجبور 
به پرداخت هزینه های بیش از حد می کرد، از جمله عوامل موثر 

در این زمینه به نظر می رسد.واحد دفاعی  بوئینگ
 طی ســال جاری میلادی ۱.۳ میلیارد دلار را در برنامه های 
توســعه با قیمت ثابت از جمله اســتارلاینر ناسا و نسل بعدی ایر 
فورس وان از دســت داده است. چنین برنامه هایی از سال ۲۰۱۴ 
منجر به ضرر ۱۶.۳ میلیارد دلاری بوئینگ در برنامه های دفاعی 

قیمت ثابت شده است.
نیروی هوایی آمریکا چهار فروند هواپیمای ئی-۴بی در اختیار 

دارد. انتظــار می رود این هواپیماها در اوایل دهه ۲۰۳۰ به پایان 
عمر عملیاتی خود برسند.

ایــن هواپیما اغلب برای جابجایی وزیر دفاع آمریکا اســتفاده 
می شــود و توانایی مقاومت در برابر انفجارهای هســته ای و آثار 
الکترومغناطیســی را دارد. در صورت بروز شرایط اضطراری، این 
بــه رهبران آمریکا اجازه می دهد تا دســتورات خود را به ارتش 

انتقال دهند.

  آشنایی با هواپیمای ئی-4بی نایت واچ
ناوگان هواپیمای ئی-۴بــی نایت واچ نیروی هوایی آمریکا به 
 National Airborne Operations( نام مرکز عملیات هوابرد ملی
Center( یا ان ای او ســی )NAOC( نیز شــناخته می شــود. این 
هواپیماها به واســطه قوز قســمت ماهواره در بالای بدنه خود از 
قابل تشــخیص ترین هواپیماها هستند. این هواپیماهای ویژه از 
فناوری های پیشرفته ای سود می برند که حتی در صورت وقوع 
فجایع مختلف، از جمله حمله هسته ای، امکان ارتباطات جهانی 

را فراهم می کنند.

  آنها چه هستند؟
این هواپیماها که در ارتش به نام ئی-۴بی شناخته می شوند، 
نسخه نظامی شده بوئینگ ۷۴۷-۲۰۰ هستند که به عنوان مرکز 
عملیات هوابرد ملی برای رئیس جمهور، وزیر دفاع و رئیس ستاد 

مشترک ارتش آمریکا عمل می کنند.
نخستین فروند از این هواپیما  در دسامبر ۱۹۷۴ تحویل نیروی 

هوایی آمریکا شد و جانشین هواپیمای ئی سی-۱۳۵جی شد.
ماموریت اصلی هواپیمای روز رســتاخیز نیروی هوایی آمریکا 
در اواخــر دهــه ۱۹۷۰ و دهه ۱۹۸۰ حصــول اطمینان از وجود 
مکانی امن برای رئیس جمهور آمریکا و خدمه برای انجام عملیات 
در زمان جنگ و یک حمله هســته ای بود. این هواپیما با هدف 
اســتفاده به عنوان یک هــاب فرماندهی و ارتباطــات در مواقع 
اضطراری یا تخریب مراکز فرماندهی و کنترل زمینی شکل گرفته 
اســت.در زمان صلح، این هواپیماها از آژانس مدیریت اضطراری 
فدرال پشــتیبانی مــی کنند تا قابلیت های مرکــز فرماندهی و 
 ارتباطات را برای تلاش های امدادی پس از بلایای طبیعی، مانند

 طوفان و زلزله فراهم کنند.
قــوز خاص در بالای بدنه هواپیما ابزارهای مختلف را در خود 
جای داده که امکان ارتباط بین هر فرد یا دســتگاهی در سراسر 

جهان را فراهم می کند. در شرایطی که قابلیت های دقیق محرمانه 
هستند، چندین ویژگی تایید شده مانند آنتن فرکانس بالا و اتصال 

ماهواره ای وجود دارند.
این برآمدگی در بالای بدنه هواپیما به سرنشــینان این امکان 
را می دهد که به طور مســتقیم با شبکه ماهواره های میل استار 
ارتش ارتباط برقرار کنند. هواپیمای ئی-۴بی همچنین به گونه ای 
طراحی شده است تا به طور مستقل از هر مکان مستقر روی زمین 
کار کند، از این رو، با نام مستعار “هواپیمای روز رستاخیز” شناخته 
می شود.این هواپیما دارای یک آنتن فرکانس پایین است که می 
تواند حین پرواز تا هشت کیلومتر پشت هواپیما  آویزان شود. دفاع 
محافظ سبک ماتریسی نیز در صورت حمله پالس الکترومغناطیسی 

از سامانه های حساس محافظت می کند.

  چه کسی آنها را پرواز می دهد؟
هر فروند هواپیماهای ئی-۴بی می تواند تا ۱۱۲ خدمه شامل 
تیم فرماندهی و کارکنان همراه را در خود جای دهد. خدمه این 
هواپیما افرادی در بیش از ۱۵ تخصص مختلف شــامل خلبانان، 
ناوبران، مهندسان پرواز، تعمیرکاران هواپیما، مهمانداران، افسران 
ارتباطــات، اپراتورهای داده و رادیــو، نیروهای امنیتی، و کنترل 

کننده های فنی هستند.
حداقل یک فروند هواپیمای ئی-۴بی به منظور انجام ماموریت 
خود و ارائه پشــتیبانی از رئیس جمهور، وزیر دفاع و رئیس ستاد 
مشترک ارتش آمریکا به همراه یک تیم دیده بان جهانی در یکی 
از پایگاه های تعیین شده در سراسر جهان همواره در حالت آماده 
باش ۲۴ ساعته است. مکان هر هواپیما اغلب با پنهان کاری بسیار 
محافظت می شود، به استثنای هواپیمای مستقر در نبراسکا، تنها 

مدلی که رسانه ها اجازه دسترسی به آن را داشته اند.
منطقه کاری فرماندهی

اتاق کنفرانس
اتاق نشست )اطلاع رسانی(

منطقه کاری تیم عملیات
منطقه ارتباطی

محل استراحت خدمه
این هواپیما می تواند برای بیش از ۱۰ ساعت پرواز کند، اما برای 
ماموریت های طولانی تر امکان سوخت گیری هوایی نیز دارد. پر 
کردن کامل مخازن سوخت ئی-۴بی به دو هواپیمای سوخترسان 

کی سی-۱۳۵ استراتوتانکر  با بار کامل نیاز دارد.

هواپیمایی برای روز رستاخیز

تحقق 
وعده های 
دولت با اجرای 
طرح های 
آبرسانی

هشتمین سفر 
رییس جمهور به استان 
خوزستان صبح جمعه 
18 اسفند انجام شد و 
قرار است در این سفر 
بهره برداری از طرح 
میان مدت آبرسانی به 
شهرهای دزفول، لالی، 
شوشتر و اندیمشک انجام 
شود؛ در این طرح بخشی 
از اقدامات انجام شده را 
می بینید.

  اینفوگرافیک

ایلان ماســک اعلام کــرد ویدئوهای طولانی 
»ایکس« به زودی در تلویزیون های هوشمند قابل 
دسترس خواهند شد. پیش از اظهارات ایلان ماسک، 
مجله فورچون گزارش کرده بود شــبکه اجتماعی 
»ایکس« قصد دارد هفته آینده یک اپلیکیشــن 
تلویزیونی برای کاربران آمازون و سامسونگ عرضه 
کند.این پلتفرم در اکتبر گذشته، نسخه اولیه تماس 
ویدئویــی و صوتی را برای بعضی از کاربران عرضه 
کرد. این ویژگی ها در راستای برنامه ایلان ماسک 
برای تبدیل »ایکس« به یک اپلیکیشن همه منظوره 
بوده که خدمات مختلف از پیام رسانی تا پرداخت 
نقطه به نقطه را عرضه می کند.ماسک در پاسخ به 
پست کاربری در ایکس که ویدئوهای بلند می تواند 
مستقیما در تلویزیون های هوشمند دیده شود، پاسخ 
داد: به زودی در راه است.طبق گزارش فورچون، این 
اپلیکیشن می تواند مشابه اپلیکیشن تلویزیونی باشد 
که از ســوی یوتیوب گوگل عرضه شده است. این 
نشــریه به نقل از یک منبع ناشناس گزارش کرد 
ماسک قصد رقابت با یوتیوب را دارد.»ایکس« برای 
تبدیل شدن به پلتفرم ویدئویی اول، توافق همکاری 
با افرادی نظیر تاکر کارلسون، مفسر سابق فاکس 
و دان لمون، مجری سابق سی ان ان، منعقد کرده 
است.بر اســاس گزارش رویترز، این پلتفرم که در 
بحبوحه اغتشاشــات پیش آمده پس از خریداری 
شدن آن توسط ایلان ماسک در سال ۲۰۲۲، برای 
حفظ تبلیغات کنندگان به مشکل خورد، اعلام کرده 
است به تبلیغات کنندگان امکان نمایش تبلیغات 
ویدئویی در کنار پست های برخی از تولیدکنندگان 

محتوا را فراهم خواهد کرد.

عرضه اپلیکیشن ویدئویی 
»ایکس« برای تلویزیون های 

هوشمند
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